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VELKOMMEN
TIL
HERNING

U N G S K U E T  tint
I  D A G E N E  7.-10. J U L I

!
P I N D S T R U P  S P H A G N U M  (tørvestrøelse)

Leveres i baller i den anerkendte størrelse i kvaliteterne
• FIN - MELLEM - GROV - samt kvaliteten
• LØS, USORTERET 

Desuden leveres kvaliteten
• FIN TØRVESTRØELSE (sphagnum) i 430 liters poser

og 200 liters poser

Forhandlere overalt i landet

P I N D S T R U P  M O S E B R U G  A / s
8964 Pindstrup . Tlf. (06) 39 61 00

Ungskuet i Herning
den 7.,8.,9. og 10. juli

indbyder alle til at være med i det store, festlige og faglige stævne, som dette Nord
europas største skue er.
Der fremstilles over 1500 stk. kvæg af alle landsdelens 7 racer, ca. 300 heste af såvel 
svære som lette og mellemformer samt ponyer, ca. 450 får af 7 forskellige racer. 
Desuden indendørs faglige udstillinger vedrørende landbrugets mangeartede grene, 
husholdning og havebrug, samt 300 udstillere af maskiner og bygningsartikler og 
andre tekniske frembringelser.



A/s D-A.3KTSKI FRØHANDEL

TRIFOLIUM - SILO
TAASTRUP (01) 99 00 11 
RANDERS (06)42 22 00

KØGE (03) 65 11 43 
GRENAA (06) 32 05 00

NAKSKOV (03) 92 08 25 
MIDDELFART (09) 41 04 00

RØDKJÆRSBRO CEMENTVAREFABRIK v. J. T. Birk
Telefon Rødkjærsbro (06) 65 80 14
FORLANG TILBUD Fører kun A mærkede varer
Alle arter betonvarer til afvanding og kloak føres på lager

SKOVPLANTER - LÆPLANTER - HAVEPLANTER

SKÆRBÆK PLANTESKOLE
Skærbæk . Telefon (047) 5 12 50 *

Tilsluttet Herkomstkontrollen med skovfrø og 
Plantekatalog tilsendes gerne på forlangende.

-planter.

D e t  betaler
sig i

ELEMENTBROER - JERNBETONSPUNSPLANKER
Specielle emner efter opgave. Alt i betonvarer efter D. S. 400
Ringkøbing Cementvarefabrik - Tlf. (07) 32 16 00
Videbæk Cementvarefabrik - Tlf. (07) 17 12 14 A/S N. SKYTTE

TIL ALT BYGGERI 
FIBO LETKLINKER

•

TIL HURTIGT BYGGERI 
FIBO FACADEELEMENTER

•

TIL RATIONELT BYGGERI 
FIBO VÆGELEMENTER 

HB-system
•

TIL INDUSTRIELT BYGGERI 
FIBO DÆK- OG 

TAGELEMENTER

FISKBÆK PRODUKT Vs
6920 Vldebak . tlf. (07) 17.1300

Frøavlscentret

H U N S B A L L E
Telefon Holstebro (074) 2 05 33

Frøavl og frøhandel

Bjerringbro

Cementvarefabrik
Telefon Gentofte 938 
Bjerringbro (06) 08 11 11

Alle A mærkede rør
imprægnerede
og uimprægnerede

Stort lager
ALTID LEVERINGSDYGTIG

Petersværk Betonvare-lndustri
Norresundby . Telefon (08) 17 10 55

Alt i betonvarer efter D. S. 400
Renseanlægget »Ringtanken« (Dansk patent nr. 59820)

Mejeriernes og Landbrugets 
Ulykkesforsikring

Gensidigt selskab ^ Oprettet 1898 
Henvendelse til kredsens tillidsmand eller til hovedkontoret: 
Vester Farimagsgade 19 . København V . Telf. (01) 15 03 50

Aktieselskabet
L. H A M M E R I C H  & CO. 

Specialforretning I bygningsartikler
Grundlagt 1854

Telef. (06) 12 71 55 (3 Iln.) . Arhus

Hulkjærhus
Planteskole

Rødkjærsbro
Telefon (06) 87 03 33 - 87 00 25

PLANTER TIL SKOV 
LÆHEGN OG HAVE

Skive
Cements tøber i

Knud Østergaard 
Telefon (075 1) 921 

N O R M R Ø R  
med garantimærket A 
Imprægnering brøndrør

Sydvestjydske Teglværkers Salgskontor Ø L G O D
Tlf. (052) 4 47 11
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NYRUP DRÆNFILTERRØR

Et PVC-drænrør med et filter af ca. 1,5 cm 
hårdtpresset halm, færdig til nedlægning i al 
slags jord uden anden beskyttelsesfyld.

NYRUP DRÆNFILTER forhindrer sand og mud
der i at trænge ind i drænledningen.

NYRUP DRÆNFILTER giver større sugeflade, 
vandet kan frit trænge igennem hele vejen rundt 
om røret og giver derfor hurtig afvanding.

NYRUP DRÆNFILTERRØR leveres i længder 
indtil 100 m pr. rulle. Det er hurtigt at arbejde 
med. Det er effektivt og billigt.

Nyrup drænfilterrør leveres også med fibertex.

Spørg efter brochure og pris hos Deres leveran
dør af byggematerialer eller hos:

AS MIDTSJÆL, LA A DS HALMVAREFABRIK
4380 Nyrup . Telefon (03) 60 31 00

D R Æ N R E N S N I N G Spuling af forurenede 

drænsystemer foretages 

med højtryksmaskiner.

Henvendelse kan ske til 

Hedeselskabets lokale kontor 

eller til hovedkontoret,

8800 Viborg,

telefon (06) 62 61 11, lokal 244.

PETERSENs.
P E D E R S E N

V I B O R G

Telefon (06) 62 62 88

ALT I ELEKTRICITET

H U S K  A T  M E L D E  F L Y T N I N G  til postvæsenet!

E L L I D S H Ø J  K R I D T -  O G K A L K V Æ R K

ved C. M. Christiansen . Århus Fabrikation af
Telefon: Eltidshøj (08-11 93 11) 4 og jordbrugskalk og

Århus (06) 12 76 33 foderkridtmel
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Solen føles usynlig blid, 
det er pilefløjternes tid: 
Bag hvert gærde 
på en sten 
sidder en dreng 
og skærer sig en.
(Fra Sophus Claussens 
digt »Forårspløjning«),

I dag skal far skære 
fløjten.
Om et år vil drengen 
selv.

Hedeselskabets
Tidsskrift

Kommentar til Hedeselskabets 
årsberetning for 1970-71
Af direktør Fr. Heick

I mine sammenfattende betragtninger vil jeg henlede 
opmærksomheden på en udtalelse fra Det danske He
deselskabs bestyrelses ordinære møde d. 30. marts d.å.

Henvendelsen er aftrykt i sin helhed i Hedeselska
bets Tidsskrift nr. 4 af 15. april 1971. Årsagen til ud
talelsen var en ret voldsom kritik i pressen af visse 
vandløbsreguleringer. Hedeselskabet blev i mange til
fælde beskyldt for at ødelægge store naturværdier for 
at indvinde nogle få områder med produktiv land
brugsjord i en tid, hvor afsætningsforholdene for dan
ske landbrugsprodukter er begrænsede. - Hedeselska
bets mange medarbejdere ud over landet følte disse 
angreb som et personligt problem, og der gik stedvis 
skår i arbejdsglæden.

Bestyrelsens udtalelse har med den klare redegø
relse for de faktiske forhold skabt ro om Hedeselska
bets virke, og jeg vil her som talsmand for den store 
medarbejderkreds takke Hedeselskabets bestyrelse, 
fordi den satte tingene på plads i det rette øjeblik.

Henvendelsens centrale del var et forslag til land
brugsministeriet om at udsætte igangsættelsen af re
guleringsarbejdet ved Trend å’s nedre løb, indtil fred
ningsmyndighederne påny havde haft tid til at be
skæftige sig med sagen.

Reguleringssagen havde været forelagt alle rele
vante fredningsmyndigheder, der havde givet tilslut
ning til, at det pågældende arbejde blev fremmet. 
Under indtryk af den nye situation foreslog Løgstør 
kommune, at der påny blev rejst fredningssag. Land-

Tidsskrift nr. 6 udkommer ikke som sædvanligt den 15. i måneden. 
Med vilje har vi holdt udgivelsen tilbage, så vi allerede I juni-num
meret kan bringe følgende væsentlige uddrag af Hedeselskabets 
årsberetning for 1970-71, som direktør Fr. Heick på grundlag af 
afdelingschefernes indberetninger aflagde ved repræsentantskabs
mødet den 22. juni i Rønne.



brugsministeriet meddelte derefter, 
at man var sindet at følge Hedesel
skabets henstilling.

* * *
I et andet afsnit af henvendelsen 

blev der slået til lyd for, at vandløbs
reguleringer, der i sin art nogenlun
de kan sammenlignes med Trend å, 
behandles af fredningsplanudvalget i 
det pågældende amt på et tidligt tids
punkt, så kostbare projekteringer kan 
undgås i de tilfælde, hvor det ved 
fredning bestemmes, at afvanding 
skal vige for rekreative hensyn.

Udtalelsen om fredningsplanudval
gene blev fra bestyrelsens side frem
sat i bevidsthed om, at der i disse ud
valg under de nuværende forhold al
tid vil være repræsentanter for land
bruget. Jeg vil herfra henstille til 
landbo- og husmandsforeningerne, at 
man er meget opmærksom på dette 
forhold. I den nugældende vandløbs
lov og i dens forgængeres så langt til
bage, som vor lovgivning går på 
vandløbsvæsenets område, har land-* 
manden ret til afvanding med frit af
løb til bestående vandløb gået forud 
for praktisk taget alle andre hensyn. 
Denne regel gælder i dag kun med 
mange indskrænkninger, men land
mandens ret kan kun tilsidesættes 
mod fuld erstatning. Det er ved den
ne procedure, at den enkelte land
mand har så stort et behov for bi
stand fra sine organisationer.

Kulturministeriet tillægger øjen
synlig bestyrelsens henvendelse af 30. 
marts 1971 væsentlig betydning. Mi
nisteriet har meddelt Hedeselskabet, 
at man har tilstillet samtlige fred
ningsplanudvalg henvendelsen.

* * *

I beretningen er jævnligt nævnt 
opgaver, der har relation til den nye 
formålsparagraf, som repræsentant
skabet vedtog på sit årsmøde i fjor.

I plantningsafdelingens afsnit pe
ges der adskillige steder på opgaver, 
hvor rekreative hensyn spiller ind.

Hedeselskabet sætter fremdeles

vedproduktionen i forgrunden. Det 
ser nemlig ud til, at der fremtidigt er 
behov for al den vedmasse, der kan 
produceres i danske skove og planta
ger, men rekreative opgaver melder 
sig med voksende styrke.

Plantningsafdelingens opgave ved 
fornyelsen af læhegnssystemerne i de 
vindudsatte jyske egne trænger sig 
stadig stærkere og stærkere på. Det 
er glædeligt, at løsningen af dette 
problem nu er genstand for direkte 
forhandlinger mellem de implicerede 
parter og landbrugsministeriet.

I beretningerne fra afdelingerne 
for kulturteknik og grundforbedring 
samt laboratoriet peges der på, at 
samarbejdet med kommuner og am
ter om administrative opgaver i for
bindelse med vandløbslovens almin
delige del og nu også i lovens særlige 
afsnit om spildevandsproblemer har 
været stærkt voksende i årets løb. 
Det er en udvikling, som alle parter 
må hilse med tilfredshed. Herved lø
ses nødvendige opgaver, uden at man 
i de forskellige kommuner får behov 
for at opbygge nye tekniske og admi
nistrative organer. Hedeselskabets 
medarbejderkreds, der bygger på ge
nerationers erfaring i administrative 
og tekniske problemer i forbindelse 
med vandløbene, har vist sig i stand 
til at kunne klare de stillede opga
ver. Det er min opfattelse, at Hede
selskabet herved bidrager til at mind
ske behovet for offentlige investerin
ger på disse områder.

Det danske Hedeselskab takker de 
pågældende kommunale myndighe
der for den tillid, der er vist os i disse 
sager, og for den gode forhandlings
form, der har præget møderne. Hede
selskabet er i betydelig udstrækning 
rådgiver for kommunerne og prøver 
at gennemføre denne opgave til kom
munernes tilfredshed.

Beretningsåret var godt, både ar
bejdsmæssigt og økonomisk. Det har 
vist sig, at der er behov for den ind
sats, der kan ydes under Hedeselska
bets nuværende opbygningsform.
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PLANTNINGSAFDELINGEN:

Grund til behersket optimisme

Det forløbne år har i det store og hele 
formet sig tilfredsstillende og uden 
større begivenheder for Hedeselska
bets plantningsafdeling og for hede
skovbruget i almindelighed.

Der har været visse svingninger i 
afsætnings- og prisforholdene for 
plantagernes vedproduktion, men for
holdene ved årets afslutning og ud
sigterne for den nærmeste fremtid 
danner grundlag for en behersket op
timisme. Der synes i vore nabolande 
at råde en forventning om, at forbru
get af træ vil være stigende i de kom
mende år, og herhjemme sker bl. a. i 
spånpladeindustrien en rationel ud
bygning df kapaciteten, som, om for
ventningerne slår til, må medføre et 
øget træforbrug og forhåbentlig sti
gende priser.

Efter at klimaet i en lang årrække 
i 60’erne har været endog særdeles 
gunstigt for hedeskovbruget med 
nedbør over normalen og ingen eller 
liden skade ved nattefrost, har vi nu 
i 2 år haft et betragteligt nedbørsun
derskud i vækstsæsonen, og i foråret 
1970 blev der for første gang i en lang 
årrække tale om at gennemføre ret 
omfattende efterbedringsarbejder i 
kulturer på ubeskyttede arealer.

En anden følge af manglende ned
bør kan spores i mange mellemald- 
rende og gamle granbevoksninger, 
hvor spredte udgåede træer er et al
mindeligt forekommende fænomen.

Uforandrede arbejdsopgaver
Plantningsafdelingens traditionelle 

aktiviteter er fortsat efter nogenlun

de uændrede retningslinier, men som 
følge af et stigende antal anmodnin
ger fra private plantageejere om 
hjælp ved tilrettelæggelse og udfø
relse af det daglige arbejde i planta
gerne er arbejdsmængden steget gan
ske betydeligt, hvilket bl. a. har givet 
sig udtryk i det beløb, der af afdelin
gens klientel refunderes Hedeselska
bet til dækning af fælles administra
tionsomkostninger - et beløb, der i 
1964-65 udgjorde 1,3 mill, kr., i 1969- 
70 2,5 mill. kr. og nu i det sidst for
løbne år 3,1 mill. kr.

Det har været muligt at klare ak
tivitetsforøgelsen uden ansættelse af 
flere medarbejdere, og i øvrigt vil en 
eventuel merudgift som følge af stør
re arbejdsmængde helt og fuldt blive 
dækket af klienternes (plantageejer
nes) betaling for de ydede service
funktioner.

Som det vist er almindelig bekendt, 
overvejer et af Landbrugsministeriet 
nedsat udvalg muligheden for koor
dinering eller sammenslutning af 
Småskovsforeningerne og Hedeselska
bets plantningsafdeling. I betragtning 
af, at de to organisationer beskæfti
ger sig med ganske ensartede opga
ver, må det forekomme nærliggende 
som rimelig rationaliserings-foran
staltning at gennemføre en sådan 
sammenslutning, der også tilsigter en 
administrativ forenkling inden for 
de pågældende virksomhedsområder 
og en bedre og mere ligelig adgang 
for småskovsejere, der ikke selv rå
der over fornøden forstlig medhjælp 
til at sikre sig sagkyndig hjælp og di
rekte støtte til driften af deres skove.
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Arbejdskraft-problem

Det er et stadigt stigende problem 
for skovbruget i almindelighed og for 
hedeskovbruget i særdeleshed at sik
re sig den fornødne kvalificerede ar
bejdskraft. Gennemsnitsalderen for 
vore skovarbejdere er stærkt stigen
de. Det kunne se ud til, at vi må ind
stille os på at klare os igennem med 
en mindre styrke end hidtil. Til gen
gæld må vi så gennemføre en omhyg
gelig gennemtænkt rationalisering og 
mekanisering, som kan lette og bil
liggøre arbejdsproceduren i skov
nings-, kultur- og transportsektoren. 
Vi må endvidere skaffe vore faste 
skovarbejdere tilfredsstillende bolig
forhold med moderne faciliteter, vi 
må sende dem på skole for at give 
dem kendskab til nye redskaber og 
nye arbejdsmetoder, og vi må ende
lig i samarbejde med træindustrierne 
og arbejderorganisationerne foretage 
sådanne ændringer i vores aflæg
nings- og sorteringspraksis, at vi und
går unødvendig og tidkrævende for
brug af manuel arbejdskraft.

Plantningsafdelingen har på for
skellig måde i årets løb haft et nyt
tigt samarbejde om forskellige pro
blemer med Skovteknisk Institut, der 
er en selvejende institution tilknyt
tet Akademiet for de tekniske Viden
skaber med det hovedformål at frem
me den driftstekniske udvikling i 
skovbruget. Af særlig aktuel interes
se er en forsøgsrække gennemført i 
plantagekomplekset syd for Herning 
med det formål at finde frem til en 
skovnings-, sorterings- og transport
procedure med mindst muligt forbrug 
af penge og arbejdskraft. En detaille
ret rapport om forsøgsresultaterne vil 
senere fremkomme.

Hedeselskabets virksomhed med an
læg af nye plantager for selskaber og

privatpersoner er i alt fald midlerti
digt gået i stå. Landbrugslovens be
stemmelser har i de senere år hindret 
tilplantning af jorder, hvorpå der 
hvilede landbrugspligt, uanset om de 
blev gjort til genstand for landbrugs
mæssig udnyttelse eller ej.

Hvorvidt det kan blive aktuelt i de 
kommende år at gennemføre tilplant
ning af en del af de arealer, som man 
skønner vil udgå af landbrugsdriften, 
står indtil videre hen i det uvisse. 
Der kan dog næppe være tvivl om, at 
træplantning under forskellige for
mer vil indgå som et selvfølgeligt led 
i det landskabsbillede, man nu er ved 
at udforme planerne til. Et landskab 
uden træer vil ikke tilfredsstille kra
vene til de friluftsområder, man 
skønner, der er så stort behov for.

Et andet spørgsmål er, om der og
så kan blive tale om på ny at gennem
føre plantageanlæg med vedproduk
tion for øje. Der er noget, der tyder 
på, at der i løbet af nogle år vil blive 
mangel på træ, og hvis udviklingen 
medfører, at arealer af relativ god 
bonitet udgår af landbrugsdrift, må 
man vel finde en anden anvendelse 
for dem og bl. a. overveje, om man 
med den erfaring og teknik, hede
skovbruget nu råder over, kan ud
nytte sådanne ledige arealer til ved
produktion.

Der planlægges og gennemføres i 
disse år en række arbejder for at gø
re landskabet attraktivt for den del 
af befolkningen, som ikke bor i det. 
Måske burde man tænke på at an
lægge nye plantager for at bidrage til 
at skabe øjeblikkelige og fremtidige 
beskæftigelsesmuligheder for de men
nesker, der ønsker at forblive på ste
det, selv om de traditionelle erhverv 
må opgives. Et helt affolket landskab 
vil i det lange løb næppe være attrak
tivt, heller ikke for den besøgende.
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Der blev
plantet
3,5 mill, træer

Hedeselskabets læplantningsarbej - 
der bliver videreført i den udstræk
ning, de til rådighed værende bevil
linger gør det muligt.

Tilskuddene til de gamle plant
ningsforeninger, der med den største 
interesse er gået i spidsen for hen
sigtsmæssig læplantning siden deres 
oprettelse sidst i 80’erne, er nu i ho
vedsagen faldet bort, og størstedelen 
af læplantningsarbejdet er lagt i 
hænderne på Hedeselskabets læplant
ningsarbejder, der planlægger og fo
restår gennemførelse af kollektivt or
ganiserede, egnsvis udførte systemer 
af flerrækkede løvtrælæbælter til af
løsning og supplering af de gamle, nu 
ofte udlevede nåletræhegn.

I mange egne, hvor de gamle hegn 
tydeligvis går deres undergang i mø
de, og hvor landbrugets folk af den 
grund frygter alvorlige sandflugtska
tastrofer, er der en meget betydelig 
interesse for gennemførelse af egns
vis læplantning, og der bliver gjort 
forsøg på ved lokale politikeres hjælp 
at få skabt en sådan forståelse for ar
bejdets betydning, at en forøgelse af 
den til læplantningsarbejders frem
me afsatte bevilling kan tænkes gen
nemført.

mtr

I Krabbesholm skov ved Skive blev der i 
1960 plantet en gruppe hybridpopler, popo- 
lus maximowiczii og popolus trichocarpa, 
som har haft en bemærkelsesværdig vækst. 
I 1966-67-68 har højdetilvæksten gennem
snitlig været 2,5 meter om året, og i fjor 
havde den største af poplerne en diameter 
på 25,5 cm.

1 2 1
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Statsbevillingerne

I det følgende er meddelt en kort 
oversigt over enkeltheder i plant
ningsafdelingens forskellige aktivite
ter i det forløbne år.

Til gennemførelse af forskellige 
plantningsopgaver har der på finans
loven for 1970-71 været stillet føl
gende beløb til rådighed:

Tilskud til diverse læplant
ningsopgaver .................................  3.215.000 kr.

Tilskud til anlæg af fred
skovsplantager .................................  260.000 kr.

Tilskud til 2. kultur.................................  23.000 kr.
Tilskud til delvis dækning af 

Hedeselskabets udgifter i 
forbindelse med admini
stration af bevillingen til 
fredskovsplantager og små- 
plantninger..................................  235.000 kr.

I alt: 3.733.000 kr.

I betragtning af, at det ikke har 
været muligt på tillægsbevillingslo
ven at få optaget et beløb til delvis 
dækning af pris- og lønstigninger, og 
da man ej heller har kunnet gennem
føre den forhøjelse af rammebevillin
gen til fremme af læplantningsfor
mål, som Landsudvalget for Læplant
ning, De samvirkende danske Hus
mandsforeninger og De samvirkende 
danske Landboforeninger i 1968 i en 
indstilling til Landbrugsministeriet 
gik stærkt ind for, har det været nød
vendigt at søge den faktiske overskri
delse på bevillingen dækket ved at 
stramme tilskudsvilkårene for såvel 
de kollektive læplantningsarbejder 
som for det traditionelle arbejde i de 
gamle plantningsforeninger samt at 
søge Landbrugsministeriets godken
delse af, at et på bevillingen til an
læg af fredskovsplantager sparet be
løb må blive overført til den samlede 
læplantningsbevilling.

Det vil af det følgende fremgå, 
hvorledes de ovennævnte bevillinger 
er blevet anvendt.

Læ-, hegns- og småplantninger m. v.
Den foran nævnte bevilling til 

fremme af læplantningsarbejder er 
anvendt på følgende måde:

Tilskud til indkøb af planter 
gennem plantningsforenin
gerne ..........................................  130.103 kr.

Til rådighed til plantnings- 
foreningerne til »særlige 
formål« såsom administra
tionsudgifter, demonstra
tionsudgifter, rejser o. 1. .. 13.748 kr.

Tilskud til planter udleveret 
gennem Hedeselskabets læ
plantningsarbejder - (læ- 
plantningslaugene)...................... 239.832 kr.

Bidrag til opretholdelse af
lækonsulentvirksomheden 15.000 kr.

Lønninger m. v. til persona
let ved Hedeselskabets læ
plantningsarbejder efter 
fradrag af refusioner .. .. 1.400.000 kr.

Lønninger m. v. til persona
let ved plantagedistrikter
ne efter fradrag af refu
sioner .........................................  350.000 kr.

Udgifter til jordarbejde m. v. 
i læplantningslaugene ef
ter fradrag af refusioner
fra lodsejerne..............................  1.242.532 kr.

Det samlede forbrug udgør
således............................. ... . .. 3.391.215 kr.

Bevilling for 1970-71 ....................  3.215.009 kr.

Overskridelse i regnskabs
året 1970-71 ..............................  176.215 kr.

De fra plantningsforeningerne samt 
landbo- og husmandsforeningerne 
indsendte regnskaber viser, at der er 
forbrugt i alt 1,1 mill, planter, nemlig 
0,7 mill, nåletræer og 0,4 mill, løv
træer.

I læplantningslaugene er der - ef
ter regnskaberne - i årets løb anvendt
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Kultur anlagt på mose i Bjørslev plantage.

2,4 mill, planter, nemlig 1,1 mill, nå
letræer og 1,3 mill, løvtræer.

I alt er der således i årets løb til de 
gennem Hedeselskabet og plant
ningsforeningerne iværksatte læ
plantningsarbejder forbrugt 3,5 
mill, planter, nemlig 1,8 mill, nåle
træer og 1,7 mill, løvtræer, der er 
fordelt til 3331 modtagere, og som 
i indkøb har kostet i alt 1.183.694 
kroner.

I finansåret 1966-67 var forbruget 7,9 
mill, planter, i 1967-68 7,2 mill, plan
ter, i 1968-69 4,8 mill, planter, i 1969- 
70 3,7 mill, planter og nu i år 3,5 mill, 
planter. Der er således tale om en 
meget væsentlig nedgang i forbruget 
af planter. Når den samlede bevilling 
til trods for, at man helt har stand
set anlæg af småplantninger med 
statstilskud både i de gamle plant
ningsforeninger og i læplantningslau- 
gene, ikke desto mindre er medgået, 
skyldes det, at læplantningsarbejdet

i stigende grad har været koncentre
ret i de kollektivt udførte læplant
ningsarbejder, hvis gennemførelse 
kræver meget betydelige udgifter 
både til planlægning, arbejdsløn, 
planter og arbejdsledelse.

De kollektivt planlagte læplant
ningsarbejder har i det forløbne år 
haft følgende omfang:

Rydning af udlevede læhegn 
og pløjning af planter iller 
med mekaniseret materiel .. 969 lb. km

Pløjning af planter iller med
hestetrukne redskaber . . . .  98 lb. km

Gravning af planteriller med 
manuel arbejdskraft........................ 24 lb. km

Der er således i alt i årets løb 
udført forberedende jordar
bejde til plantning af .. . . 1091 lb. km

Heraf er 550 km udført i 3-række- 
de læbælter som led i en egentlig 
egnslæplantning.

Der er i årets løb udført jordarbej
de ved pløjning af riller og gravning 
af huller til i alt 178 ha småplantnin-
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ger, men de hertil medgåede udgifter 
er uden undtagelse betalt af de inter
esserede lodsejere.

Det samlede forbrug af planter til 
Hedeselskabets læplantningsarbej der 
har andraget 2.400.000 stk.

Til arbejdsløn og traktorarbejde er 
der udbetalt 1.339.000 kr.

I vinterperioder, hvor det på grund 
af frost ikke har været muligt at gen
nemføre normalt arbejde i marken, 
har personalet været beskæftiget med 
beskæring og pleje af ældre hegn, et 
arbejde, der betales af lodsejerne, 
men som for øvrigt får et større og 
større omfang.

Det må erkendes, at den ansatte 
arbejdslederstyrke ikke er fuldt ud
nyttet året rundt, og man må derfor, 
såfremt det ikke lykkes at få den di
sponible bevilling forøget, overveje 
en passende reduktion af styrken.

Plantningsforeningerne

De gamle plantningsforeninger, hvis 
antal i det sidste tiår er blevet redu
ceret fra 74 til 44, har som følge af 
de i de senere år gennemførte æn
dringer i tilskudsvilkårene og land
brugslovens restriktive bestemmelser 
med hensyn til muligheden for til
plantning af landbrugspligtige area
ler måttet konstatere en betragtelig 
nedgang i deres aktiviteter. Af de fo
religgende regnskabsresultater frem
går det ganske klart, at de forenin
ger, der har hjemme i de østlige eg
ne, hvor faren for sandflugt er mini
mal, og hvor behovet for læhegn i 
markerne derfor er mindre påtræn
gende, i stor udstrækning har kon
centreret deres arbejde om anlæg af 
småplantninger på skråninger, på

arealer, der ligger uhensigtsmæssig 
for dyrkning, eller hvor boniteten er 
for ringe til landbrugsafgrøder. Det 
er helt ubestrideligt, at sådanne små
plantninger også har haft betydning 
for den landskabelige lævirkning, og 
det er derfor beklageligt, at man har 
afskåret sådanne plantningsarbejder 
fra det trods alt meget beskedne til
skud, der i en lang årrække er blevet 
plantningsforeningerne til del.

Man må i denne forbindelse tænke 
på, at anlæg af småplantninger nor
malt ikke indebærer mulighed for 
økonomisk udbytte til ejeren. De di
rekte i erhvervsmæssig hensigt an
lagte plantninger med juletræer eller 
pyntegrøntkulturer bør naturligvis 
ikke have støtte af offentlige midler 
til deres anlæg.

Såfremt man i de kommende år, 
således som man synes at mene, vil 
opgive at dyrke store dele af det nu
værende landbrugsareal, må man 
utvivlsomt overveje, hvad de ledige 
arealer så skal anvendes til, og i så 
fald vil tilplantning under en eller 
anden form utvivlsomt komme ind i 
billedet.

Hvis plantningsforeningerne i de 
nu rådende trange tider kan fasthol
de deres stab af plantningsglade og 
plantekyndige medlemmer, vil det 
sikkert vise sig, at der også fremad 
til en vis grad vil være brug for deres 
indsats, selv om de foreliggende 
plantningsopgaver vil få en anden 
karakter.

I forbindelse med de senere års 
ændringer i læplantningsarbejdets 
organisation og tilrettelæggelse har 
en række institutioner og personer 
været inddraget i overvejelse af for
skellig art.
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10-årig rødegekultur i Dalgas plantage mellem Viborg og Skive.

Læ
medfører 
mindre 
tilvækst hos 
kvæg

Landsudvalget for Læplantning har 
med lækonsulent Frode Olesen som 
en energisk og interesseret forsøgs

leder i samarbejde med Landøkono
misk Forsøgslaboratorium og Statens 
Husdyrbrugsudvalg gennemført en 
3-årig forsøgsrække for at finde frem 
til et udtryk for læets betydning for 
malkekvæg og ungkvæg. Forsøgene 
med malkekvæg er afsluttet med det 
resultat, at der ikke har kunnet kon
stateres nogen signifikant forskel i 
ydelsen for dyr i og uden for læpar
cellerne.

For ungdyrene har forsøget stået 
på i 2 år og vil blive videreført end
nu 1 år. Uden at man endnu kan 
opgøre resultaterne endeligt synes 
alt at tyde på, at dyrenes tilvækst 
har været kendelig lavere i læ end 
i de åbne parceller.
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Anlæg af fredskovsplantager 
med statstilskud

Ved udgangen af 1969 var der med 
Hedeselskabets medvirken anlagt 
fredskovsplantager på i alt 105.879 
ha med et tilplantet areal på 84.924 
ha. - I årets løb er der ved oprettelse 
af nye fredskovsplantager og udvi
delser af ældre tilkommet 99 ha, og 
samtidig er fredskovspligten ophævet 
på 254 ha, således at det fredskovs
pligtige areal i årets løb er formind
sket med 155 ha. Det areal, der sam
menlagt har fået pålagt fredskovs
pligt ved Hedeselskabets medvirken, 
udgør 105.724 ha.

I 1970-71 er der tilplantet 49 ha. 
Kulturudgiften i denne forbindelse 
har andraget 95.218 kr., svarende til 
1959 kr. pr. ha, og der er til disse ar
bejder ydet et statstilskud på 39.495 
kr. Endvidere er 36 ha, der oprinde
lig har været tilplantet med bjergfyr, 
blevet underplantet med en samlet 
bekostning på 50.208 kr., svarende til 
1379 kr. pr. ha, og staten har til disse

arbejder udbetalt 500 kr. pr. ha eller 
i alt 17.390 kr.

Lægges til de anførte tal de udbe
talte reststatstilskud (beløb, der efter 
de gældende regler er tilbageholdt, 
indtil de gennemførte plantningsar
bejder skønnes at være afsluttede og 
lykkedes) samt udgiften til tinglys
ning og opmåling i forbindelse med 
oprettelse af fredskovsplantager, en 
udgift, der afholdes af statskassen, 
bliver forbruget af årets bevilling til 
fredskovsplantager, som er på 260.000 
kr., i alt 154.064 kr.

Til gennemførelse af forsøg med 
foryngelse i private fredskovsplanta
ger er der som i de nærmest foregå
ende år stillet en bevilling på 23.000 
kr. til rådighed. Det relativt besked
ne beløb er anvendt til gennemførelse 
af demonstrationsplantninger i min
dre ejendomme, således at de pågæl
dende plantageejere kan få et finger
peg om, hvorledes de skal gribe for
yngelsesarbejderne an, hvilke træar
ter eller træartsblandinger det vil 
være rimeligt at anvende o. s. v.

Skove og træindustri tilpasses hinanden
I det forløbne år er der på en ræk

ke møder arrangeret af Foreningen af 
Danske Nåletræindustrier og Dansk 
Skovforening opnået væsentlige re
sultater i retning af en udbygning af 
samarbejdet mellem skovene og træ
industrien.

Fra savværksside efterlyser man af 
hensyn til optimal kapacitetsudnyt
telse og planlægning af fremtidige 
investeringer fastere leveringsaftaler 
mellem skov og savværk og bedre 
hugstprognoser. - Ud over løsning af

disse problemer er man enige om, så
fremt man skal hævde sig i konkur
rencen med udenlandsk træ, i fælles
skab at søge at finde frem til bespa
relser gennem bedre tilrettelæggelse 
af tilførslerne af råtræ, d. v. s. reduk
tion af lageromkostningerne, ned
bringelse af kørselsafstandene, bedre 
tilpasning af leverancerne til de en
kelte savværkers dimensionsbehov og 
en forbedring af råtræets kvalitet.

Efterspørgslen på spånpladetræ har 
navnlig været præget af, at spån-
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I Tolne skov i Vendsyssel er der skabt en ny sø på lVa ha ved afstemning af en bred 
slugt. I baggrunden ses de fredede Tolne bakker.

pladefabrikkerne i stadig større ud
strækning hjemtager deres råtræ i 
form af savværksflis. - Hertil kom
mer, at den planlagte udbygning af 
den hjemlige spånpladeindustri ikke 
er gennemført i så hurtigt et tempo 
som planlagt. - I forbindelse med de 
ekstraordinært gode skovningsbetin
gelser i den forløbne vinter er resul
tatet blevet, at skovene i øjeblikket 
kan tilbyde betydeligt større mæng
der spåntræ, end fabrikkerne kan 
aftage. - Takket være de gode mulig
heder for eksport af såvel spåntræ 
som cellulosetræ gennem Danske 
Skoves Handelskontor er det forelø

big lykkedes skovene at skaffe sig af 
med en væsentlig del af den oparbej
dede beholdning af disse effekter.

Sideløbende med den omtalte ka
pacitetsudvidelse forbereder spån
pladefabrikkerne sig på at kunne 
hjemtage træ i faldende længder - 
4-5-6 m træ - hvilket ikke alene rum
mer tekniske fordele for industrien, 
men også, ifølge Skovteknisk Insti
tuts metodestudier for skovning i ung 
gran, udført på Løvenholm distrikt, 
væsentlige besparelser også på skov
ningssiden (25 pct.). Man må forudse 
og håbe, at aflægning af træ i rm i 
løbet af få år vil være en saga blot.
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Der er i det forløbne år opnået 
prisforhøjelser, navnlig på de bedre 
kvaliteter af spåntræ, på op imod 10 
pct. samtidig med, at stadig flere træ
arter kan anvendes til dækspån.

Kassetræmarkedet har været yderst 
tilfredsstillende, og de opnåede priser 
har ligget godt 10 pct. over sidste års 
priser.

Frygten for, at træ til bl. a. fiske
kasser skulle blive fortrængt af pla
stik, har således indtil nu vist sig 
ubegrundet.

Den nye lov om priser og avancer 
af 2/4 d. å., omfatter ikke privat
skovbrugets salgspriser for råtræ 
m. v. - Situationen er således i dag 
den, at fremtidige prisaftaler såvel 
mellem Danske Skoves Handelsud
valg og Træindustriens Fællesre
præsentation som individuelle pri
ser aftalt direkte mellem køber og 
sælger er lovlige fra vedtagelsen. 
Monopoltilsynet, der hidtil har 
skullet godkende indgåede prisaf
taler, skal for fremtiden kun hol
des orienteret om sådanne aftaler.

Situationen omkring priser og afsæt
ning tegner sig for den nærmeste 
fremtid højst usikker. - Mange træ
industrielle virksomheder er på grund 
af den stramme likviditet tilbagehol
dende med hjemtagelse af træ, og 
skovene må fortsat indrømme køber
ne meget langfristede kreditter for 
overhovedet at komme af med træet.

Hedeskovbruget håber, at en til
trængt prisforhøjelse, som i øvrigt sy
nes naturlig i betragtning af situatio
nen på træmarkedet i vore nabolan
de, vil slå igennem senest i løbet af 
efteråret.

Indtægts- og udgiftsfordelingen 
i Hedeselskabets egne plantager

Bruttoindtægten i Hedeselskabets

egne plantager udgjorde i regnskabs
året 1970-71 4.628.536 kr.

Den samlede udgift for Hedesel
skabets egne plantager beløb sig i 
regnskabsåret 1970-71 til 3.805.251 
kr.

Indtægterne er i 1970-71 i forhold 
til 1969-70 steget med 81 kr./ha be
vokset areal, svarende til i alt 838.469 
kr., der hovedsagelig hidrører fra en 
øget hugst af navnlig kassetræ, jule
træer og pyntegrønt.

Udgiftssiden viser i forhold til 1969 
-70 en stigning på 566.715 kr., der 
navnlig stammer fra den væsentlige 
stigning i skovningsaktiviteten.

Aktiviteten inden for plantnings
afdelingen, d. v. s. i plantagerne, i 
planteskolerne og i de industrielle 
virksomheder, kan bedst belyses ved 
de beskæftigedes samlede timetal, 
som for 1970 lå på ca. 733.000 timer, 
hvilket svarer til ca. 366 helårsbe
skæftigede.

Brunkulslejernes beplantning

Hedeselskabets arbejde med tilplant
ning af omgravede brunkulslejer for 
producenternes regning er blevet 
fortsat i det forløbne år. Arbejdet har 
haft et omfang som gennemsnittet af 
de senere år. Omregnet efter plante- 
forbruget ca. 30 ha.

De hidtil udførte arbejdsresultater 
besigtiges hvert år af et stort antal 
interesserede.

I den senere tid har man i Søby
området kunnet iagttage en del skred 
i de omgravede sandmasser, forårsa
get af grundvandets tilbagevenden 
til dets naturlige leje, efter at bort
pumpningen, der var nødvendig af 
hensyn til brydningen, nu er ophørt.

Desværre er en del af disse skred 
også sket i tidligere tilplantede om
råder.
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Når brunkulsgravningen ophører, er der fare for skred. Her er et areal, der har været 
tilplantet, men hvor planterne nu er dækket af sand og vand.

Hugst i Hedeselskabets egne plantager.
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Den grove forurening af amtsplantagen i Skygge ved Engesvang er meldt til politiet.

Skovfrøvirksomheden
Frøsætningen i danske skove var i 1970-71 
endnu mindre, end den har været i de se
nere år, og det har kun i meget beskedent 
omfang været muligt at indsamle frø og 
kogler af nogle af de mindre vigtige træ
arter.

Frøplantagerne af jap. lærk gav et ud
bytte, der nogenlunde kunne dække beho
vet samtidig med, at enkelte fyrrearter 
havde tilstrækkelig koglesætning til at be
tinge mindre indsamlinger. For alle de vig
tigste nåletræarters vedkommende var der 
ingen høst, og frøbehovet måtte dækkes 
dels ved at trække på kølerumslagrene og 
dels ved import fra udlandet, hvor der dog 
heller ikke i de vigtigste importområder 
har været særlig god høst i 1970-71.

For løvtræets vedkommende har forhol
dene været lidt bedre, uden at der dog har 
været tale om blot middel høst. Der er ind
samlet agern af stilkeg og vintereg samt 
frø af el, birk og en række buskarter, idet 
det sidste har været et led i et større sam
arbejde med henblik på at sikre en frøfor
syning af gode busktyper. Denne frøfor
syning indebærer en række problemer, 
som man i det forløbne år mere eller min
dre har skudt sig ind på. De opnåede 
erfaringer vil formentlig vise sig nyttige 
i de kommende år, hvor det ved plantning 
i det åbne land - bl. a. i læplantningen - 
vil få stadig stigende betydning at benytte

velegnede, smukke og robuste planter af 
en række løvtræ- og buskarter.

Sammenlagt har det i det forløbne år 
været muligt at dække frøbehovet for alle 
de vigtigste træarter. For en del arter som 
Abies veitchii, Picea omorika og til dels 
eg, bøg og Abies grandis samt enkelte min
dre betydende arter har det ikke været 
muligt at dække efterspørgslen fuldt ud.

Der er næppe grund til at frygte plante- 
mangel af større omfang som følge af svig
tende frøforsyning i 1970-71. Derimod kan 
der være grund til at se med bekymring 
på den kommende sæson, idet kølelagrene 
efter forårsudleveringen er mindre end på 
noget tidligere tidspunkt i skovfrøcentra
lens historie samtidig med, at det allerede 
nu kan forudses, at den kommende frøhøst 
vil blive af begrænset omfang.

Skovtræforædlingen
Svigtende frøsætning spiller ikke alene en 
rolle for den praktiske frøforsyning, men 
influerer også i høj grad på gennemførel
sen af det forædlingsarbejde, der er plan
lagt. Efterhånden er der ophobet et så stort 
behov for bl. a. afkomsforsøg, at det i et 
eventuelt kommende frøår vil blive mere 
end vanskeligt at nå alt det, der gerne 
skulle gennemføres med henblik på at op
nå en bedømmelse af det udvalgte plustræ
materiales avlsværdi.

Der er i 1970-71 indsamlet 28 agernprø
ver, hvoraf hovedparten hidrører fra jyske
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egekrat. Frøet er udsået med henblik på 
at danne grundlag for en forsøgsserie til 
belysning af de forskellige prøvers værdi 
ved anvendelse i læbælter i såvel det åbne 
land som i plantager samt i plantninger 
med rekreativt formål.

Der er foretaget forberedende arbejder 
med henblik på at fremskaffe et materiale 
af tjørn til de samme anvendelsesområder 
samtidig med, at der er udplantet læbælte- 
forsøg med forskellige vestjyske typer af 
dunbirk. Af dette sidste materiale er end
videre anlagt en frøplantage til sikring af 
fremtidig frøforsyning af den bedste del af 
det indsamlede materiale.

For at fremskaffe frø af den lave dan
ske hedegyvel er foretaget anlæg af et par 
frøavlskulturer, som det er hensigten at 
behandle med gødskning og sprøjtning m. 
v. for derved at opnå et bedre frøudbytte 
end det, der er normalt i naturbevoksnin
ger.

Et forsøgsmateriale af jap. lærk omfat
tende afkom af de i FH 1004 anvendte klo
ner er udplantet i plantagen C. E. Flens
borg.

Samtidig er foretaget udvidelse af et 
proveniensforsøg af Abies nobilis og Abies 
magnifica.

I mindre omfang er foretaget udvalg af 
plustræer, medens der ikke i det forløbne 
år har været foretaget nogen vegetativ op
formering.

Der er gennemført en ret omfattende 
række målinger i de eksisterende forsøg 
og bl. a. konstateret betydelige forskelle i 
højde-udvikling for enkelttræafkom af 
rødgran. Resultaterne tyder på, at der fo
rekommer ret store forskelle i avlsværdi 
såvel mellem forskellige danske bevoks
ninger som mellem enkelte individer inden 
for samme bevoksning.

Plan
om kølehus til 
centralplante
skolen

Det er med en vis optimisme, der kan 
aflægges beretning for planteskoler
nes virksomhed i det forløbne år.

Bortset fra lettere frostskader i 
september har klimaet planteskole
mæssigt været særdeles fordelagtigt 
resten af året: En fantastisk vinter 
tillod planteoptagning, og for første 
gang i planteskolens historie kunne 
man notere, at der var gennemført 
helårs beskæftigelse. Hovedparten af 
planterne blev optaget, bundtet og 
indslået, og selv om forårstiden altid 
er en meget hektisk tid, har man i år

kunnet gennemføre arbejdet retti
digt. Såning og prikling kan foregå 
let og ubesværet. Tilfældet: den mil
de vinter, har været en kolossal for
del, og det har givet en fornemmelse 
af, hvilke fordele man kan have af 
et kølerum til planteopbevaring.

Meget tyder på, at planteskolernes 
økonomi vil bedres de kommende år. 
Forudsat maj måned ikke bliver for 
regnfattig, vil næsten alle planter 
blive solgt. Udpriklingen tegner til at 
blive vellykket, og planteskolen skul
le næste år disponere over anselige 
mængder salgsfærdige planter. Da 
man samtidig har satset på fortrins
vis at producere planter, der vil være 
anvendelige til rekreativ plantning, 
selv under udsatte forhold (et aktuelt 
behov), er der kun grund til opti
misme.

Centralplanteskolen har i det for
løbne år været engageret i flere ak
tiviteter af betydning for danske 
planteskoler: En gruppe skovplante
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producerende planteskoler har sluttet 
sig sammen i en forening, Skovplan
teringen, med det formål at varetage 
fælles interesser (orientering om 
plantebehov, udarbejdelse af fælles 
kvalitetsregler m. v.) og at virke som 
bindeled mellem Nordiska Skogbru- 
kets Frø- och Plantråd og foreningen.

Herudover er centralplanteskolen 
stærkt impliceret i det arbejde, der 
gøres for at finde frem til de bedst 
egnede plantearter og plantetyper til 
plantning på det åbne land, specielt 
inden for læplantningsområdet. Der 
har været afholdt en række ekskur
sioner med det formål at vurdere ek
sisterende læplantninger for eventuel 
senere kåring til frøforsyning.

Kølehus påkrævet
Det har længe været et nærliggen

de ønske at få etableret et kølehus 
til opbevaring af planter, blandt an
det med henblik på forlængelse af 
plantesæsonen. I år er dette yderli
gere aktualiseret: Kortere arbejdstid, 
manglende arbejdskraft inden for fa

get og et fælles ønske om helårsbe
skæftigelse, og der er derfor - efter 
besigtigelse af hovedparten af eksi
sterende danske kølerum til plante- 
opbevaring - af Hedeselskabets byg
ningsvirksomhed udarbejdet et pro
jekt, der omfatter 2400 mI * 3 kølerum 
og 600 m3 fryserum, et projekt på ca. 
850.000 kr., idet der medregnes an
skaffelse af gaffeltruck og paller til 
planteopbevaringen. Hvis byggeriet 
bliver godkendt, vil rummet forment
lig kunne tages i brug efteråret 1972.

Hedeselskabets
plantageregulering

I 1970-71 er der udført planlægnings
arbejder på i alt 5828,50 ha.

Med det nytilkomne førstegangs 
planlægningsareal på 1632 ha er der 
indtil nu af plantagereguleringen i alt 
planlagt ca. 61.630 ha.

Plantagereguleringen har endvide
re udført vurderingsarbejder, bistået 
med driftsbogs-ajourføringer samt 
ydet medhjælp til gødningsforsøgs
virksomheden.

Positive udslag for gødskning i skovene
I det forløbne forår er der anlagt 3 
nye forsøg i produktionsbevoksnin
ger i rødgran. Efterhånden som flere 
næringsstoffer indrages i undersøgel
serne samtidig med, at det er påkræ
vet at få spørgsmålet om nærings
stoffernes dosering belyst, viser det 
sig i praksis uoverkommeligt med det 
større antal behandlinger at benytte 
den traditionelle måleteknik med 
prøveflader til produktionsmålinger
ne.

To af de nye forsøg, der behandler 
virkningen af 5 næringsstoffer, hvor

af kvælstof på 4 niveauer - i alt 32

behandlingskombinationer - er der
for anlagt som enkelttræforsøg. Det 
er sket i samarbejde med Statens 
forstlige Forsøgsvæsen, og anlægge
ne er foretaget i Hesselvig plantage 
i Hedeselskabets 5. plantagedistrikt 
og i Hoverdal plantage på Ulfborg 
statsskovdistrikt.

Det tredie forsøg, der ligeledes er 
anlagt i Hesselvig plantage, er etable
ret for at belyse, hvorledes kalkning 
og tilførsel af mikronæringsstoffer 
med og uden samtidig npk-gødskning 
påvirker tilvæksten. Også dette for
søg er anlagt som enkelttræforsøg.
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Udkørsel af rummetertræ med en specielt udstyret traktor.

I efteråret blev der foretaget må
ling af de i 1966 anlagte forsøg i æl
dre hedegran, nemlig et np-forsøg i 
Birkebæk-Harreskov plantager og et 
sammenlignende kvælstofforsøg i 
Skovsende plantage.

Bearbejdningen af forsøgsresulta
terne efter den første 5-års periode 
er endnu ikke endelig afsluttet. Det 
vil ske i sammenhæng med opgørel
sen af et parallelforsøg til Birkebæk- 
Harreskov-forsøget i Fromsejer plan
tage, når dette forsøg er blevet målt 
i løbet af efteråret.

Uden at foregribe de endelige kon
klusioner af forsøgs-resultaterne 
kan der dog være grund til at næv
ne, at vi har fået en bekræftelse på 
fosfortilførslens store betydning for 
tilvækst forbedring er, og hvis virk
ningen af en enkelt gødskning viser 
sig at være langvarig, hvad vi har 
grund til at formode, står vi utvivl
somt over for spørgsmålet om at

gennemføre en systematisk grund
forbedring ved hjælp af fosfat
gødskning i mange af vore plan
tager.

Også kvælstofgødskningen har givet 
klare udslag, men opgørelsen af den 
nye forsøgsrække i de kommende to 
år må afventes, inden der kan siges 
noget mere præcist om lønsomheden 
ved denne gødskning, som kun har 
en varighed på 5-7 år.

Mange insektskader
Kombinationen vinterkulde/langvarig som
mertørke var, som i 1969, særdeles ugun
stige vækstbetingelser for vore træarter. 
Således kan man, på især stiv og meget 
mager jordbund, konstatere en væsentlig 
reduktion i højdevæksten. Sine steder var 
topskuddenes vækst kun ca. 10 pct. af 
væksten i 1969. Det er derfor ikke mærke
ligt, at der viste sig betydelige angreb af 
skadedyr på netop sådanne lokaliteter. 
Barkbillerne var især begunstiget af den 
varme forsommer. I hullede bevoksninger 
og svækkede rande er der mange steder
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noteret alvorlige angreb af såvel typogra
fen (Ips typographus) som den dobbelt- 
øjede barkbille (Polygraphus poligraphus). 
Som noget højst usædvanligt er selv unge 
granbevoksninger blevet angrebet. Angreb 
af chalcografen (Pityogenes chalcogra- 
phus), som anrettes på planternes øvre 
dele, har i adskillige pyntegrøntbevoksnin
ger været særdeles iøjnefaldende.

Sommerfuglene har også haft et godt år. 
Antallet' af fyrreviklerangreb (Rhyacionia 
buoliana) steg betydeligt, men skaderne 
har trods alt været ret beskedne.

Bladlusene og hvepsene har derimod 
stort set holdt sig på samme niveau som 
i 1969. Dog er forekomsten af rød fyrre
hveps (Neodiprion sertifer) tiltaget stærkt, 
men uden tilsyneladende skader. Knop
gnav af rødmus og egern er i enkelte til
fælde forekommet i betydelig udstrækning, 
og i pyntegrøntbevoksninger har skaden 
været væsentlig.

I/S Skærbæk savværk. For driftsåret 1970 
var der regnet med en nedgang i aktivite
ten på grund af de økonomiske stramnin
ger inden for byggeriet.

Den forventede nedgang i afsætningen 
indtraf dog først så sent på året, at det 
ikke kunne nå at påvirke den samlede op
skæring, der i 1970 kom op på 18.000 m3 
råtræ.

Guldborgland savværk. Savværket har i 
året 1970-71 opskåret 3666 m3 tømmer. Af
sætningen af de opskårne effekter har i de 
sidste kvartaler været vigende, og denne 
tendens må på grund af den nedsatte byg
geaktivitet forventes fortsat i det kom
mende år.

Prisudviklingen på opskårne effekter 
har været utilfredsstillende på grund af 
prisstoppet, og det har været vanskeligt 
at skaffe dækning for de stigende lønom
kostninger.

Hedeselskabets grangrøntsalg. Salget i sæ
sonen 1970 androg i alt 1936 toi.s, fordelt 
på træarter således: rødgran 55 pct., hvid
gran 19 pct., bjergfyr 25 pct. og ædelgran 
og nordmannsgran 1 pct.

Totalomsætningen excl. moms var 743.000 
kr.,

Med undtagelse af 15 tons guirlandegrønt 
bestod hele sæsonens leverance af stan
dardsortering til dækning og pyntning af 
gravsteder. Aftagerne var som hidtil ho
vedsagelig sjællandske kirkegårde.

Skovrider F. H. Aaskov, der har ledet 
grangrøntsalget i 30 år, ønskede at fratræ
de efter afslutningen af 1969-sæsonen, og 
virksomheden varetages nu af forstfuld- 
mægtig Finn A. Jensen.

Hedeselskabets juletræssalg. 1970 blev et 
år med en pæn fremgang i salget af jule
træer. I alt blev der gennem juletræssal- 
get leveret 89.478 juletræer og 47 tons pyn
tegrønt, hvilket for juletræernes vedkom
mende betød en forøgelse på 29 pct. Salget 
indbragte i alt 623.000 kr. brutto.

72 pct. af salgsbeløbet er hentet hjem i 
fremmed valuta - fra Tyskland, Schweiz, 
Island og Sverige. Herudover er der som 
i de foregående år leveret træer til Fær
øerne og Grønland.

Det vigtigste juletræ er stadig rødgra
nen, som udgør 66 pct. af det samlede salg. 
Herefter kommer nordmannsgranen med 
22 pct.

Virksomheden i Brande. Der har i årets 
løb været god efterspørgsel efter Brande
virksomhedens produkter. Salget af hegns
materialer er steget 30 pct. i forhold til det 
foregående regnskabsår, og salget af træ
kul og tjæreprodukter er steget med 33 
pct.

Brande-virksomhedens samlede salg i 
året 1970-71 beløber sig til 2.300.000 kr.
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MOSE OG ENGAFDELINGEN:

Der tæres på den danske 
„grundforbedringsformue”
Efter opfordring har afdelingen om
lagt beretningsperioden fra kalender
året til finansåret. Denne beretning 
omfatter derfor 15 måneder.
Arbejdsforhold. I de første 3 måne
der af 1970 var jorden så frostbun
den, at alt markarbejde lå stille. Da 
tøbruddet omsider satte ind, blev der 
indført stop for statsstøttede anlægs
arbejder for perioden 20. marts til 15. 
oktober.

I beretningsperiodens første 10 må
neder har vilkårene for gennemførel
se af grundforbedringsarbejdet såle
des været meget vanskelige. I denne 
del af perioden blev der fuldført ar
bejder for mindre end 15 mill. kr.

Vinteren bød på gode arbejdsvil
kår, og aktiviteten var så stor, at en 
del af det forsinkede markarbejde 
blev fuldført.

Afdelingens virksomhed
Der foreligger ikke nogen sikker sta
tistik for, hvor stor en del af land
brugsarealet der er drænet. Det an
tages, at der er gennemført dræ
ningsarbejder på 1,3 mill. ha. Heraf 
udgør omdræningeme formentlig om
kring 300.000 ha, således at det dræ
nede nettoareal er af størrelsesorden 
1 mill. ha.

Antages det, at et dræningsanlæg 
kan fungere effektivt i 50 år, vil det
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Lerrørsledning pakkes ind i syntetisk filtermateriale under nedlægningen.
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sige, at der til fornyelse af de bestå
ende anlæg skal drænes omkring 
20.000 ha pr. år.

I en lang årrække er der kun ble
vet drænet ca. 10.000 ha pr. år, og i 
1970 endnu mindre. Det må betyde, 
at dansk landbrugs formue i denne 
grundforbedringsforanstaltning - der 
forsigtigt anslået har en dagsværdi af 
ca. 3000 mill. kr. - i disse år udsæt
tes for en nedskrivning, der må føl
ges med megen betænkelighed. På 
længere sigt kan det blive en alvor
lig belastning for dansk landbrugs 
konkurrenceevne. Det må nemlig 
erindres, at den samme grundforbed
ringsformue i disse år er under kon
stant opbygning i flere af vore nabo
lande.

Bistand
til kommunerne

I sommeren 1970 rettede Hedesel
skabet en henvendelse til samtlige 
kommunalbestyrelser i de nye stor
kommuner med tilbud om at bistå de 
tekniske forvaltninger med løsning 
af opgaver, der ligger inden for He
deselskabets fagområder.

Et sådant samarbejde havde i man
ge år været praktiseret mellem nogle 
sognekommuner og Hedeselskabet.

Henvendelsen blev godt modtaget 
og har foreløbig resulteret i, at afde
lingen har indledt forhandling og 
truffet aftale med adskillige kommu
ner om bistand med kontrol af spilde
vandsanlæg, administration af kom
munevandløb, udarbejdelse af vand
løbsregulativer og konsultativ bi
stand i vandløbsretlige spørgsmål 
m. v.

Disse opgaver falder inden for de 
arbejdsområder, som afdelingens per
sonale har erfaring i og uddannelse

til at forestå. Opgaverne har givet 
afdelingen en betydelig beskæftigel
se og er ikke mindst værdifulde der
ved, at de bidrager til en udjævning 
af den ret sæsonprægede beskæfti
gelse med grundforbedringsarbejder.

Indtil for tre år siden havde afde
lingen i alt 31 distrikts- og filialkon
torer placeret ud over hele landet. 
Opbygningen af dette decentralisere
de kontornet foregik navnlig under 
den sidste krig, hvor samfærdselsmu
lighederne var dårlige, og hvor der 
endnu var tradition for, at rekviren
terne opsøgte vore kontorer for at 
drøfte opgaverne og forhandle om 
projekterne.

I årene siden har forholdene æn
dret sig. Medarbejderne er blevet 
motoriserede, således at afstanden 
mellem kontor og arbejdsplads spil
ler en mindre rolle. Samtidig er land
mændene blevet så bundet af bedrif
ten, at det nu er almindeligt, at 
grundforbedrings-konsulenten bliver 
tilkaldt til forhandling på ejendom
men.

Det må følgeligt konstateres, at der 
for betjeningen af rekvirenterne ik
ke længere er behov for de mange 
lokale kontorer. Samtidig har afløn
ningen af personalet udviklet sig på 
en sådan måde, at det for en såvel 
faglig som økonomisk sagsbehandling 
er påkrævet, at de forskellige led i 
arbejdet bestrides af et personale, der 
har den dertil fornødne uddannelse.

Et sådant krav kan kun honoreres 
på et større kontor. Den omstændig
hed, at det i dag er nødvendigt at ud
styre kontorerne med moderne mate
riel, taler også for en sammenlægning 
til større kontorenheder. På længere 
sigt vil det formentlig være fordel
agtigt at have et distriktskontor i 
hvert af de nye storamter.

For tre år siden blev det første fili-
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landbrugsprodukter.

alkontor nedlagt, og i denne beret
ningsperiode er denne rationalisering 
fortsat med nedlæggelse af et di
striktskontor og fem filialkontorer 
og oprettelse af et nyt distriktskontor 
i Videbæk for Ringkøbing amt.

Mere varierede 
opgaver

Af egentlige dræningssager er der 
fuldført arbejder på 4919 ha. Det er 
godt 2000 ha mindre end i 1969. Der
imod er der gennemført vandløbsre
guleringer for et større areal end i

1969, og navnlig har omfanget af så
kaldte forskellige sager taget et be
tydeligt opsving, hvad størrelsen af 
disse sager angår.

Der er fuldført arbejder for i alt 
34.222.640 kr. mod 37.784.136 kr. i 
1969.

Sager, der er under udførelse eller 
kommissionsbehandling og projekte
rede sager omfattende et overslags
beløb på godt 55 mill, kr., er af næ
sten samme omfang som i det fore
gående år.

Afdelingen har haft et godt regn
skabsresultat. Dette kan umiddelbart
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forekomme ejendommeligt på bag
grund af den afdæmpede aktivitet på 
dræningsområdet. Men beskæftigel
sen har været god inden for de til
grænsende områder. I det hele må det 
konstateres, at arbejdsopgaverne bli
ver stadig mere alsidige.

Medvirkende årsager til regnskabs
resultatet må bl. a. søges i, at der er 
fuldført relativt mange større pro
jekter, der bedre kan dække omkost
ningerne.

Endvidere har den indskrænkning 
af personalet, det har været nødven
digt at foretage, og som er søgt fulgt 
op med rationaliseringsforanstaltnin
ger og opbygning af en mere diffe
rentieret medarbejderstab, givet sig

udslag i besparelser på lønningskon
toen.

Endelig kan det konstateres, at tid
ligere års afholdte lønningsudgifter 
til projekteringer i år er indgået som 
honorar for fuldførte sager.

Vandløbsreguleringer 
Der er fuldført 191 vandløbsreguleringer 
og rørlægninger af mindre vandløb. Dette 
arbejde har gennem de senere år haft et 
konstant omfang, hvad antallet angår. I 
denne beretningsperiode har såvel sagerne 
som bekostningen været ca. 20 pct. større 
end i 1969.

Dræninger
Der er afsluttet 1311 sager med et interes
seret areal på 4919 ha og for en bekostning 
på 17.842.835 kr. Den helt overvejende del 
af dette arbejde er udført i tiden fra 1. no
vember til 31. marts.

Bortset fra lokale tilfælde har der ikke 
været vanskeligheder med at få arbejdet

Oversigt over arbejdsopgaverne 1/1 1070 - 31/3 1971
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I. Fuldførte arbejder: ha kr. ha kr.

A. Vandløbsreguleringer 191 4.188 9.230.973
B. Dræninger............................ 1311 4.919 17.842 835
C. Opdyrkninger...................... 75 432 575.740
D. Merglings- og kalk-

ningsarbejder .................... - - -
E. Forskelligt............................ 1146 651 6.528.959
F. Byggesager........................... 147 3.044.133 2870 10.190 34.222.640

II. Arbejder under udførelse 597 5.351 21.532.950
111. Sager for kommissioner m. v. . . 43 1.231 11.408.170

IV. Sager, der er projekteret
(arbejdet ikke påbegyndt)
A. Projekteret 1970-71 916 5.930 21.440.777
B. Projekteret tidligere 70 332 1.278.557 98G 6.262 22.719.334

V Henlagte sager............................ 817 4.639 21.119.372
VI. Sager under projektering 397

VII. Sager, der er forundersøgt eller besig + sager
af forskellig art..................... 391

VIII. Sager, der er henlagt uden projekt eller udgået 36

Ialt................... 6137 27.673 111.002.466

1 3 8



/Into/ a/. ha 
20000\_____

/SODO

/OOOO

5000

-► Zanc/brugskrise. A/g grundforbedrings toi/ 

krigsudbrud 

—_ Arbejdskraftens oveng. t/Z tysk arbejde 

r KManglende arbejdskraft

ha

sjnjrtgt N./N
v r'' \

Ar W20 /930 /940 /950 mo /e?o /960 /!990
K.N.

Løbende sager under Mose- og engafdelingen.

mmMmmmmmmé

* **z*if' - "•••" 2*' " S
ri/: A

s y

Filtermateriale lægges hen over den nedlagte drænledning.

139



■z*mm
: <.« : 4

m

mf
løm ■ ~

-4*

■

ms

æi
SSgiL ■* *£*#?

. ' ’

-:åeM
MX.

Fra dræning i Kastrup lufthavn. Dæknings materiale af groft sand lægges med trans
portør ned over den nylagte drænledning.

udført eller med at fremskaffe rørmateria
ler.

Der er drænet ca. 210 ha med plastrør. 
Det vil sige, at plastrørene fortsat kun 
dækker en beskeden del af markedet.

Gennemsnitsudgiften for dræning har 
for Hedeselskabets sager andraget 3627 kr. 
pr. ha. I forhold til 1969 må der noteres en 
ret beskeden stigning på 4,5 pct.

Opdyrkninger
I 1969 var der et usædvanligt stort antal 
opdyrkningssager, navnlig foranlediget af 
arbejdet i Skjernådalen. I denne periode 
er der fuldført 75 af disse sager, og det vil 
sige en halvering i forhold til 1969.

Forskelligt
Antallet af disse sager er af samme stør
relse som i 1969, men sagerne har været 
af et betydeligt større omfang. Bekostnin
gen er steget fra 2,5 til 6,5 mill. kr.

Det er sager af meget forskellig art, der 
her er tale om. Fra drængravnings- og 
drænrensningsopgaver over projektering af 
dambrug, vej afvanding til egentlige kon
sultative opgaver.

Byggesager
Som meddelt i beretningen for 1969 er 
denne virksomhed afviklet i løbet af inde
værende beretningsperiode. Der er dog

fuldført 147 sager med en samlet bekost
ning på ca. 3 mill. kr.

Dræntekniske undersøgelser

Der er gennemført 20 dræntekniske 
forundersøgelser og ydet vejledning 
i 25 sager. Antallet er omtrent uæn
dret fra de nærmest foregående år. 
Opgaverne har været stærkt varie
rende, og der er arbejdet med flere 
store og komplicerede sager.

For forsvarsministeriet er der så
ledes gennemført undersøgelse på et 
ca. 500 ha stort areal på Borris sky- 
deterræn.

I forbindelse med omlægning af en 
amtsvej er der foretaget undersøgelse 
af jordbundsforhold og trykvands
forekomster i Halkjærådalen i Aal
borg amt.

Også i dette år er der udført en 
række undersøgelser for det jyske 
motorvejskontor. - Arbejdet med 
sænkning af grundvandspejlet i ter
rænet på den sydlige side af Kolding- 
ådalen er blevet afsluttet med til
fredsstillende resultat.
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51-58 hkg kærne pr. ha 
i afvandet marsk

Det dræntekniske forsøgsarbejde er 
fortsat efter de hidtidige linier. In
teressen samler sig fortsat om under
søgelse vedrørende drænrør af plast 
og filtermaterialer af syntetiske pro
dukter. Der er anlagt nye drænings
forsøg i Lammefjorden og på et areal 
ved Randers fjord. I de første forsøg 
undersøges plastrørstyper og dræ
ningsmetoder - på det sidstnævnte 
areal er der gennemført en tryk
vandsdræning.

På forsøgsarealerne i Skjernådalen 
og marskarealerne ved Holmbo og 
Ribe blev der igen i 1970 høstet gode 
afgrøder. Efter fem høstår ligger gen
nemsnitsudbyttet på Ribe Holme på 
51 hkg havre, 53 hkg byg og 58 hkg 
hvede pr. ha på velafvandet klæg
jord.

Medens vårsæden ikke kvitterede 
for kraftig dræning, d. v. s. en dræn
afstand på 6 meter, har vinterhveden 
på Holmbo kær trods et højt udbytte 
på normal drænet jord, nemlig 63 hkg 
kerne pr. ha, givet et merudbytte på 
ikke mindre end 12 hkg for den in
tensive dræning.

Undersøgelser vedrørende dræ
ningsarbejdets mekanisering har haft 
et betydeligt omfang. Der har bl. a. 
været arbejdet med problemer som 
anvendelse af specialdrængravema- 
skine på stenrige jordtyper, kon
struktion af maskine til bevikling af 
drænrør med filtermaterialer og an
vendelse af rørpaller i det praktiske 
dræningsarbejde.

■ ■&
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Rensning af kloakledning med Hedeselskabets højtryksspulemaskine.
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Dræningen i Kastrup lufthavn bød på store 
vanskeligheder på grund af de mange sten 
i undergrunden.

Der er i årets løb indhøstet mange 
værdifulde oplysninger vedrørende 
dræningsarbejdets mekanisering.

Drænrensningsvirksomheden
De vanskelige vejrforhold i begyn
delsen af 1970 medførte, at højtryks
maskinerne først kunne optage ren- 
searbejdet i slutningen af marts.

Foråret og sommeren igennem var 
der god beskæftigelse for de fem an
læg, der var stationeret i Jylland og 
på Fyn. For rensemaskinen på Sjæl
land blev sæsonen derimod meget 
kort.

I den milde vinter 1970-71 har ren- 
searbejdet kun været standset i korte 
perioder på grund af frost, eller fordi 
grøfter og kanaler var så vandføren
de, at opstuvning i rørsystemerne 
umuliggjorde en afdækning af dræ
nene.

I dette forår har arbejdspresset 
været meget stort. Der renses mange 
drænsystemer, som er helt tilstoppet 
med okker. Om de specielle klimafor
hold i 1970 er årsagen til dette for
hold, vides ikke, men det er flere 
gange konstateret, at okkerudfæld

ningerne volder de største vanskelig
heder efter en relativ varm sommer.

Renseanlæggene har overvejende 
været anvendt til rensning af dræn, 
men der er også foretaget rensninger 
af store rørsystemer i afvandings- og 
kloakanlæg.

Virksomheden har haft et tilfreds
stillende regnskabsresultat. Der er 
renset omkring 600 km rørledninger.

Drængravevirksomheden
Der har været god beskæftigelse for 
specialdrængravemaskinerne i beret
ningsperioden. Opgaverne har været 
stærkt varierende, og der har været 
gode muligheder for at kombinere 
det produktive arbejde med forskel
lige undersøgelser og forsøg.

Af større arbejder kan nævnes en 
dræningsopgave i Kastrup lufthavn, 
hvor maskiner og mandskab var be
skæftiget hele sommeren. Her var 
der gode muligheder for at afprøve 
maskinerne på arealer med meget 
faste, stenrige jordlag.

Efterårsmånederne og det meste 
af vinteren har maskinerne været an
vendt til ordinære markdræningsop
gaver.

Forskellige opgaver
Ud over projektudarbejdelser og an
dre former for honoreret arbejde er 
der ydet vederlagsfri vejledning i 
mange sager. Således har danske og 
udenlandske virksomheder fået be
svaret tekniske spørgsmål. Univer
siteter og læreanstalter i Canada, 
Schweiz, Iran og Tyskland har an
modet om kontakter og udbedt sig 
statistiske oplysninger og forsøgsre
sultater.

Det er med tilfredshed, at afdelin
gen konstaterer, at der fra mange si
der trækkes på den erfaring og vej
ledning, der kan stilles til rådighed.
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Der er blevet udarbejdet en rap
port over den undersøgelse i repu
blikken Tchad, der blev omtalt i be
retningen for 1969. Denne sag er end
nu ikke afsluttet.

Arbejdet i det kommende år
I 1970-71 er der indgået 3149 anmod
ninger mod 2973 anmodninger i 1969.

Ved periodens udgang har afdelin
gen en beholdning på 986 projekte
rede sager omfattende 6262 ha og 
med en overslagssum på ca. 23 mill, 
kr. Endvidere er 397 sager under pro
jektering, og der forefindes 868 ueks
pederede anmodninger.

Arbejdsreserven er af nogenlunde 
samme omfang som sidste år.

Pr. 1. april 1970 blev landvindings
loven ophævet, og der blev vedtaget 
en ny lov om finansiering af grund
forbedring og vandløbsregulering.

Den nye lov synes ikke at have æn
dret på omfanget af det grundforbed
ringsarbejde, der ønskes udført med 
lån og tilskud.

Det er endnu ikke afklaret, hvor

i.'.mmm
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Nedlægning af rørledning i 2 meters dybde 
med drænmaskine. Jordbunden er så usta
bil, at drængrøften skrider sammen lige 
bag maskinen.

store opgaver afdelingen skal vare
tage for kommunale bestyrelser. Ad
ministration af kommunevandløb om
fatter foreløbig en strækning på ca. 
1100 km.

Beskæftigelsessituationen tegner fo
reløbig ganske godt for året 1971-72.
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KULTURTEKNISK AFDELING:

Nødvendigt med normer i kampen mod forurening
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Rensningsanlæg for Møldrup by.

Hedeselskabets kulturtekniske afde
ling beskæftiger sig fortrinsvis med 
kulturtekniske opgaver, såsom vand
løbsreguleringer, kunstige afvandin
ger (udpumpningsanlæg), inddig- 
nings- og inddæmningsanlæg samt

vandingsanlæg, men også med spilde
vandsanlæg, omfattende såvel led
ningssystemer som rensningsanlæg. 
Endvidere henhører under afdelingen 
kontoret for de hy dr ometriske under
søgelser, der forestår de systematiske

,
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Pumpestation for Ramme å med en samlet ydeevne af 5200 1/sek. Pumpestationen er 
opført af hvide synopalsten, der bevirker, at den - set på længere afstand - næsten 
smelter sammen med landskabet.
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målinger af afstrømningsforløbet i 
danske vandløb og særlige hydrolo
giske opgaver.

Arbejdsopgaverne er henlagt un
der tre distriktskontorer i henholds
vis Viborg, Kolding (med filialkontor 
i Tønder) og Slagelse samt under kon
toret for de hydrometriske undersø
gelser, Slagelse.

Desuden får afdelingen til stadig
hed en række forespørgsler af vidt 
forskellig art og må i den anledning 
i mange tilfælde foretage undersøgel
ser, afgive erklæringer m. v. I årets 
løb har man beskæftiget sig med 51 
af den slags sager, hvoraf eksempel
vis kan nævnes broerklæringer, er
klæringer om flodemål, konsultatio
ner vedrørende digeanlæg, pumpe-

Oversigt over arbejdsopgaverne 
i kalenderåret 1970
1. Kulturtekniske arbejder
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I. Fuldførte arbejder
A. Vandløbsreguleringer 7 1.708.000
B. Kunstige afvandinger 2 569 3.585.000
H. Forskellige arbejder 2 75.000 11 569 5.368.000

II. Arbejder under udførelse 9 5.891 37.545.000
IV. Sager for afvandingsudvalg,
vandløbsret eller lignende
A. Løbende ved årets

udgang............................. 30 7009 23.391.000
B. Henlagt i årets løb 5 984 4.230.000 35 7.993 27.621.000

V. Sager, til hvilke projekt
er udarbejdet
A. Udarbejdet tidligere

og løbende ved årets
udgang ............................ 6 1205 20.610.000

B. Udarbejdet tidligere
og henlagt i årets løb 3 678 2.825.000

C. Udarbejdet i årets løb
og løbende ved årets
udgang ............................ 4 50 3.764.500

E. Skitseprojekter løben-
de ved årets udgang 2 8015 83.460.000

F. Skitseprojekter hen-
lagt i årets løb . . . .  1 4 2 80.000 16 9.990 110.739.500

VI. Sager under projektering 18
VII. Ikke forundersøgte sager 1
VIII. Sager af forskellig art 51
IX. Henlagte sager, hvortil der ikke har
været udarbejdet projekt 2

Kulturtekniske arbejder i alt: 143 24.443 181.273.500
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2. Spildevandsanlæg

Antal sager Bekostning kr.

I. Fuldførte arbejder............................................................... 23 8.115.000
II. Arbejder under udførelse ...............................................
III. Sager under projektering (ikke forundersøgte), 
for vandløbsret m. v.,

51 59.723.000

hvortil overslag er udarbejdet................................................ 41 42.957.000
hvortil overslag endnu ikke er udarbejdet .. . . 41

IV. Sager under afslutning og forskelligt........................... 44
V. Henlagte sager..................................................................... 10

Spildevandsanlæg i alt ........................................................... 210 110.795.000

anlæg, styrt og lignende, udarbejdel
se af udgiftsfordelinger, regulativer 
o. s. v.

3. Hy dr ometriske undersøgelser

Forskning. I søer og i de naturlige 
vandløb foretages systematiske note
ringer og registreringer af vandstand 
samt vandføringsmålinger, hvorved 
afstrømningsforholdene klarlægges. I 
alt er der til dette formål oprettet 97 
målestationer.

Rekvirerede opgaver. Til brug for 
løsning af særlige hydrologiske opga
ver er der for rekvirenter i alt opret
tet 62 målestationer.

Der er for rekvirenter udført 7 
større undersøgelser samt afgivet 48 
udtalelser om afstrømningsforhold 
m. m.

Endvidere er 1 afvandingspumpe 
blevet afprøvet.

Vilkårene for det kulturtekniske 
arbejde

I de nærmest foregående beretninger 
er der givet udtryk for, at en betyde
lig nedsættelse af aktiviteten inden 
for det kulturtekniske område må 
forventes i de kommende år. De væ
sentligste årsager hertil er dels, at 
der i Danmark siden 1940 er udført 
landvindingsarbejder omfattende ca.

- “
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Fladsåen eroderer i bund og skrænter. Sandet føres med strømmen og vanskeliggør 
vedligeholdelse af vandløbet. For Ribe amt er kulturteknisk afdeling i færd med un
dersøgelser af sandvandringen i vandløbet.
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Pumpestation »Nord« i Skjernå-afvandingen. Der er ad vindeltrappen adgang til en tag
terrasse, hvorfra der er fin udsigt over størstedelen af de afvandede arealer.

200.000 ha, hvorfor de tilbageværen
de arealer, der kunne have behov for 
en vandstandsregulering - udfra 
dyrkningsmæssige hensyn - nødven
digvis er blevet mindre, og dels, at 
samfundets aktive indsats for beva
relse og udvikling af naturområder 
udfra rekreative og naturvidenskabe
lige hensyn er blevet større.

Året 1970 er karakteristisk for 
denne udvikling. I 1970 blev ingen 
nye landvindingssager sat i gang, og 
året var således i så henseende en 
gentagelse af året 1969.

I oversigten er anført, at kulturtek
niske arbejder til et beløb af ca. 37,5 
mill. kr. er under udførelse, men tal
let må ikke opfattes som udtryk for 
stor aktivitet på området, for af be
løbet vedrører 30 mill. kr. Skjernå- 
projektet og 6,2 mill. kr. Ballum- 
Skast enge, og begge disse sager er 
praktisk taget fuldførte.

I forbindelse med den nye lov om 
grundforbedring og vandløbsregule
ring, der blev vedtaget i 1970 samti
dig med, at landvindingsloven ophæ
vedes, bestemtes det, at de sager, der 
ved lovens ikrafttræden var godkendt 
af landbrugsministeren, skulle be
handles efter reglerne i den hidtil 
gældende landvindingslov. Det sam
me gjaldt sager, hvorom der havde 
været afholdt de såkaldte § 4 lods
ejermøder, og sager, hvis standsning 
skyldtes, at fredningskrav først af
vistes i 1969. I alt drejede det sig om 
15 sager til et beløb af ca. 9,3 mill, kr. 

Først i foråret 1971 blev en del af 
disse sager godkendt til udførelse af 
Landbrugsministeriet.

Forurenings-problemer

Har det kulturtekniske arbejde været 
i tilbagegang, har arbejdet med spil- 
devandsopgaverne til gengæld været 
mere end tilsvarende i fremgang.
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I Vinderup by bistår kulturteknisk afdeling ved udførelsen af kloakanlæg for ca. 48 ha 
nye bolig-, institutions- og industriarealer. Der anvendes her udelukkende separatsy
stem, og spildevandet pumpes til et planlagt rensningsanlæg, medens regnvandet føres 
til grøfter og kommune vandløb.
I den bestående by forestår en omlægning af store dele af kloaksystemet inden for ca. 
61 ha, og der er hertil udarbejdet en dispositions- og tidsplan med tilhørende betalings
vedtægt. Til brug herved er der med stort udbytte foretaget TV-inspektion af ca. 2,8 
km hovedledninger, som viser sig at være af højst forskellig kvalitet. Det fremgår af 
undersøgelsen, at kloakledninger med svagt fald bør renses regelmæssigt, og at forbud 
mod træplantning over rørledninger (med traditionelle samlinger) er særdeles påkræ 
vet.
Ved TV-inspektion af kloakledninger kører et kamera på en lille slæde, der med hånd
kraft trækkes gennem ledningerne. Billedet transmitteres via kabel til en skærm i TV- 
vognen. Hvor der er noget specielt at se - som her en forskudt samling - optages et 
fotografi af billedet.

Personalet har derfor hele tiden væ
ret fuldt beskæftiget.

Afdelingen har i 1970 haft for ca. 
70 mill. kr. arbejder under udførelse 
fordelt på i alt 74 sager. Projekterne 
vedrører i hovedsagen de små by
samfund og landlige bebyggelser og 
omfatter såvel lednings- som spilde
vandsrensningsanlæg, hvoraf sidst
nævnte projekteres helt eller delvist 
i samarbejde med specialfirmaerne 
på dette område. Der har været en 
rivende udvikling inden for spilde
vandsteknikken på dette område i det 
sidste tiår, og navnlig for så vidt an
går de mindre anlæg, er der frem

kommet metoder og konstruktioner, 
der er bedre egnet end de hidtidige 
til at tilfredsstille de særlige krav om 
enkelthed i udførelse og drift, som 
stilles til anlæg for et mindre antal 
personer.

Undgåelse af forurening er dog ik
ke alene et spørgsmål om rensnings
anlæggets udformning og effektivi
tet. Selve udformningen af lednings
anlægget spiller afgørende ind. F.eks. 
er det af betydning, om ledningsan
lægget udføres efter fælles- eller se
paratsystemet, om afskærende led
ninger fører spildevandet uden om 
søer, at det rensede spildevand føres
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til egnede recipienter, og at eventu
elle overfaldsbygværker udføres så
ledes, at de så sjældent som muligt 
fører urenset spildevand til recipien
terne. Spørgsmålet om ledningsan
læggets udformning i relation til for
ureningsfaren har måske ikke hidtil 
været tilstrækkeligt studeret. Nyere 
engelske og tyske undersøgelser sy
nes at tyde på, at man ved en noget 
større investering i ledningsanlæg og 
bygværker kan formindske forure
ningen af recipienterne.

Endnu er der ikke skabt klarhed 
over, hvilke retningslinier der skal 
anlægges, når recipienternes evne til 
at modtage afløbsvand skal bedøm
mes. Det gælder for såvel vandløb, 
søer og havområde. Som nævnt i en 
tidligere årsberetning er det nødven
digt, at regeringen udsender normer 
herom, således at kommunalbestyrel
serne kan vide, hvilke mål i forure
ningsbekæmpelsen samfundet ønsker 
at opnå.

Kulturtekniske arbejder
I det følgende gives en omtale af en
kelte af sagerne ved distriktskonto
rerne og om arbejdet med de hydro- 
metriske undersøgelser.

Af de kulturtekniske sager, 
der er fuldført, skal her nævnes:
Inddigning og kunstig afvanding af den 
nordlige del af Bøvling fjord og arealer 
omkring Ramme å omfattende 274 ha (her
af ca. 46 ha fjordareal) til en bekostning 
af 1,8 mill. kr. Tværs over fjorden er lagt 
en dæmning, hvorigennem en pumpesta
tion med en ydeevne på ca. 5200 1/sek. op- 
pumper vandet fra det ca. 4400 ha store 
opland. I forbindelse med afvandingssager 
er foretaget en mindre jordfordeling.

Inddigning og kunstig afvanding af Holm
bo kær ved Stadil fjord. Projektet omfat
ter ca. 295 ha og har kostet ca. 1,8 mill. kr. 
Der er oplagt diger mod Vond å og Stadil 
fjord, og en pumpestation, hvori der er in
stalleret 2 pumper, hver med en ydeevne 
på 350 1/sek., pumper vandet ud fra det 
interesserede areal.

Uddybningen og reguleringen af Dagnæs 
bæk ved Horsens er udført for at skabe en
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Rensningsanlæg for Ødis by under udførelse.
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Det voldsomme tøbrud i marts 1970 medførte den største oversvømmelse i Holstebro i 
mands minde. Et projekt til imødegåelse af tilsvarende oversvømmelser er udarbejdet. 
Billedet viser en større åslyngning umiddelbart vest for byen. Af hensyn til den land
skabelige skønhed vil åkrogen ikke blive afskåret ved gennemgravning af et nyt åløb, 
men i stedet fjernes ved foden af halvøen jord i tilstrækkelig mængde, således at tø
brudsvandet kan strømme henover halvøen og ikke behøver at følge den lange åslyng
ning, der ellers ville bevirke en opstemning af åvandet.

bedre recipient for store kloakprojekter i 
udkanten af Horsens. Der er etableret en 
203 m lang kasseledning af jernbeton med 
et vandslug på 3,50 X 1,75 m, og yderligere 
er der bygget 2 broer, hvoraf den ene med 
sluse. Omkostningerne er ca. 2 mill. kr.

Af kultur tekniske arbejder 
under udførelse kan nævnes:
Skj er nå-projekt et, omfattende ca. 3900 ha 
med et overslag på 30 mill. kr.

I løbet af 1970 er alle de projekterede 
anlæg fuldført; men med de indhøstede er
faringer ved tøbruddet i marts 1970 er der 
planlagt visse anlæg til at afbøde virknin
ger af oversvømmelser i en eventuel til
svarende situation i fremtiden.

Skjernå-digerne blev ved tøbruddet be
lastet til det yderste, men bestod prøven, 
og de fire aflastningsoverløb fungerede ef
ter hensigten. Desværre blev et mindre 
tværdige gennembrudt, hvorved Damsø- 
inddæmningen blev sat under vand; men 
skaderne såvel på anlæggene som på land
brugsarealerne var ubetydelige.

Ifølge Hedeselskabets hydrometriske un
dersøgelser var afstrømningen både i vand
mængde og varighed større end nogen tid
ligere registreret i måleperioden (192L- 
1970).

Uanset at en sådan afstrømning må an

tages at forekomme uhyre sjældent, har 
anlægsledelsen indstillet og Landbrugsmi
nisteriet tiltrådt, at der foretages visse 
dæmningsarbejder, således at der i det na
turligt afvandede område ved Borris ska
bes forøget reservoir for tilbageholdelse af 
ekstraordinære afstrømninger fra Skjernå 
over overløbsrampen ved Borris. Tvær
dæmningerne sikres tillige, så de ikke bort
skylles, selv om de bliver overskyllet. Be
kostningen herved er anslået til 200.000 kr.. 
som kan afholdes, uden at den samlede 
bevilling overskrides.

Landinspektørerne fremsendte i foråret 
1970 nye kort, og på grundlag heraf er der 
udarbejdet forslag til partfordeling for så
vel anlægs- som vedligeholdelsesudgifter. 
Der er herefter i alt 3963 ha interesseret 
areal fordelt på 570 lodsejere (før jordfor
delingen var der 835 lodsejere).

Området opdeles i fire landvindingslag 
med hver sin vedtægt og hver sin besty
relse. Desuden oprettes med henblik på 
nært samarbejde ved løsning af fællespro
blemer et fælles repræsentantskab. Land
vindingslagene blev oprettet i april 1971.

Vandanalyser fra Skjernå og Sydlige pa
rallelkanal foretages stadigvæk. I en til 
Landbrugsministeriet den 13. oktober 1970 
fremsendt rapport er gjort opmærksom på, 
at et okkerudskilningsbassin i Ringkøbing
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Under tøbruddet i marts 1970 gik Skjernå over sine bredder. Det øverste billede viser 
situationen, da vandet gik over vejen ved Gjaldbæk. På det midterste ses skaderne, 
som vandstrømmen forvoldte. Det nederste billede viser, at vejen nu sikres ved, at 
skråningen på afstrømningssiden udføres meget flad. Den beklædes med græsarter, 
der er særlig egnede til at modstå vandstrømmen.
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fjord udfor Sydlige parallelkanal kun af
hjælper generne fra okkerudledninger fra 
de afvandede Skjernå-arealer og derfor 
kun delvis er i stand til at afhjælpe okker- 
problemet i Ringkøbing fjord, der i det 
væsentligste må tilskrives okkerforurenin
gen fra de forladte brunkulslejer.

De meget små færdiggørelsesarbejder, 
der resterer i Skjernå-sagen, vil blive fuld
ført i løbet af 1971.

Ballum enge og Skast mose, omfattende 
1749 ha til 6,2 mill. kr. Arbejdet, der er 
blevet startet i marts 1969, er gået plan
mæssigt fremad uden større overraskelser 
af teknisk eller økonomisk art.

Betonbroerne er færdige, arbejdet med 
de nye sluser i fyldgraven er i gang, og 
jordarbejdet er så vidt fremskredet, at der 
kun mangler nogle mindre kanaler samt 
bygning af pumpestation. Også arbejdet 
med anlæg af ca. 17 km veje, der udføres 
af amtsvejvæsenet som en del af landvin
dingsarbejdet, går stærkt fremad og er af 
stor værdi for lodsejernes udnyttelse af 
arealerne. Efterhånden, som vejene er byg
get, foretager kommunen asfaltering af 
disse.

I januar 1968 blev der afsluttet overens
komst imellem Danmarks Naturfrednings
forening, landvindingsudvalget og lods
ejerudvalget om at søge gennemført en 
fredning af en del af Skast mose, men end
nu er fredningsgrænserne ikke fastlagt, og 
dette har bevirket, at jordfordelingen i mo
sen ikke har kunnet påbegyndes, og som 
følge deraf har man været nødt til at ud
sætte påbegyndelsen af den del af projek- 
tet, der omfatter rydning og planering af 
arealer i mosen, selv om afvandingen af 
området nu er i orden.

Af udarbejdede projekter 
kan nævnes:
Storåen gennem Holstebro. Det voldsomme 
tøbrud i marts 1970 medførte den største 
oversvømmelse i Holstebro i mands minde, 
ca. 30 ha stod under vand, og vandet 
trængte ind i ca. 120 huse. Til imødegåelse 
af lignende katastrofer har afdelingen ef
ter anmodning fra Holstebro kommune ud
arbejdet forslag til uddybning og udvidel
se af en ca. 3,5 km lang strækning af åen 
gennem og neden for byen.

En gennemførelse heraf vil betyde en 
væsentlig sænkning af åens vandstand un
der større afstrømninger.

Afvanding af den nordlige del af Lune- 
fenner i St. Vildmose, omfattende et areal 
på 300 ha og en overslagssum på 0,78 mill, 
kr. Projektet, der omfatter uddybning og 
nyanlæg af kanaler i den nordlige del af 
St. Vildmose, er udarbejdet efter anmod
ning fra Statens jordlovsudvalg og i sam
arbejde med dettes tekniske kontor.

Projektet indgår i en tidligere udarbej
det samlet plan for forbedring af St. Vild
mose og omfatter ligesom de tidligere ud
førte og projekterede arbejder kun en min
dre del af mosen.

Kunstig afvanding af arealer i Lamme
fjorden, omfattende et areal på 539 ha og 
en overslagssum på 1,2 mill, kr., og opfø
relse af en større pumpestation i Hasselø 
Nor (overslag 1,7 mill, kr.), der henholds
vis er indbragt for landvæsenskommission 
og Landbrugsministeriets afvandingsud
valg.

Endvidere kan det omtales, at afdelingen 
har ydet bistand ved forlægning af hoved
vej A 26 over Mors. I forbindelse med ho
vedvej sforlægningen er der udarbejdet et 
stort antal broerklæringer og foretaget 
jordbundsundersøgelser for gennemløb på 
vanskelig bund, ligesom man har søgt at 
få tilvejebragt gennemløb for fremtidige 
kloakledninger, således at antallet af frem
tidige gennemgravninger eller gennem- 
presninger reduceres.

Der arbejdes i forbindelse med det af sam
ordningsudvalget for Tønder Marsk ned
satte teknikerudvalg med problemerne om
kring sikkerheden af Vidå-digerne imod 
Tøndermarsken for at finde frem til, om 
der bør træffes forholdsregler for at sikre 
Tøndermarsken og Tønder by mere effek
tivt imod oversvømmelser.

Efter anmodning fra stormflodsudvalget 
har afdelingen gennemgået den af vand
bygningsvæsenet udarbejdede Vadehavs
plan og har afgivet en udtalelse vedrøren
de vort syn på det foreslåede projekt og 
dets virkninger på afvandingsforholdene 
bag digerne og på vedligeholdelse af Grå
dyb, der danner sejlløbet til Esbjerg havn. 
For Ribe amt er afdelingen i færd med at 
foretage en undersøgelse af sandvandrin
gen i Ribe å, Gels å og Flads å.

Ulandsarbejde. Efter anmodning fra det 
rådgivende ingeniørfirma Carl Bro, Rough- 
ton & Partners, deltog Hedeselskabet i 1969
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Hedeselskabet undersøger for tiden, om afløbsvandet fra det nedlagte brunkulsleje i 
Haunstrup kan befries for jern og okker. På det øverste billede ser man hen over det 
ca. 225 ha store leje. Det nederste billede viser stedet, hvor Rimmerhusbæk leder af
løbsvandet fra brunkulslejet ud i Vorgod å. Hvis det havde været et farvebillede, ville 
man endnu tydeligere have kunnet iagttage den rødgule vandstrøm, der forurener åen.
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i en undersøgelse af mulighederne for at 
foretage en foi'bedring af dyrkningsmeto
derne i de såkaldte poldere i det store ø- 
hav ved Tchadsøens nordøstlige bred. I 
1970 blev en meget omfangsrig rapport 
fremsendt til regeringen i Tchad, men der 
foreligger endnu ikke noget om, hvorvidt 
man ønsker arbejdet videreført. Rappor
ten indeholdt blandt andet forslag til en 
rationel udførelse af en forsøgspolder, om
fattende et areal på 280 ha til en udgift 
på ca. 6 mill. kr.

Spildevandsprojekter
Af store spildevandsprojekter, der er 
fuldført i årets løb, kan nævnes:

Bekostning
kr.

Dalby. Mariesminde kloakering,
Vejle amt..........................  1.300.000

Aalestrup (parcel III), Viborg
amt.......................................  950.000

Treide kloakering, Vejle amt . . 860.000
Søndervås, Ringkøbing amt . . . .  645.000
Kjellerup kloak, vestre bydel,

Viborg amt........................... 530.000
Havrebjerg. Vest, Vestsjællands

amt.......................................  495.000

Af større spildevandsprojekter 
under udførelse kan nævnes:

Bekostning
kr.

Reersø, Vestsjællands amt .. .. 4.000.000
Hatting kloakering, Vejle amt .. 2.780.000
Tinglev kloakering, Sønderjyl

lands amt........................................... , 2.100.000
Studsdal kloakering, Vejle amt 2.000.000 
Vester Nebel kloakering, Vejle

amt.......................................................  2.000.000
Aagaard-Gravens kloakering,

Vejle amt.............................................. 2.450.000
Sønder Bjært kloakering, Vejle

amt.......................................................  3.057.000
Sønder Felding kloak, Ringkø

bing amt...............................................  2.300.000
Tune, 2. etape, Roskilde amt .. 4.000.000
Bisserup, Vestsjællands amt .. 5.000.000
Brenderup, Fyens amt...........................  2.750.000

+.„. ^ •m* '

i4 '

Rensningsanlæg for Reersø. Anlægget, der 
er udført af Akvadan, blev igangsat i april 
1971.

Hydrometriske
undersøgelser

Disse undersøgelser har til hovedformål at 
klarlægge afstrømningsforholdene i Dan
mark ud fra systematiske målinger og be
regninger af afstrømningsforløbet i natur
lige vandløb og rørledninger samt fra kun
stigt afvandede arealer; men de tjener des
uden til løsning af en række andre op
gaver.

I søer og i de naturlige vandløb foreta
ges notering eller registrering af vand
standen ved i alt 97 målestationer. Ved 71 
af disse udføres foruden vandstandsmå
ling regelmæssige målinger af vandførin
gen til bestemmelse af relationen mellem 
vandstand og vandføring.

Desuden foretages ved kysterne registre
ring af vandstanden ved 11 målestationer.
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Hedeselskabets museum
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Gamle drænrør fra Hedeselskabets museum. Den store samling betegnes af kendere som 
enestående.

Museet har i det forløbne år haft 1386 
gæster, heriblandt 27 skoler fra alle 
egne af landet. De udenlandske gæ
ster er kommet fra Sverige, Holland, 
Tyskland, Jugoslavien og Amerika.

Samlingen er i det forløbne halvår 
forøget med følgende genstande:

Trilleplov af træ, jernbeslået. Den 
antikvariske samling i Ribe.

GI. træplov. Den antikvariske sam
ling i Ribe.

Foghs patentharve. Niels Hede- 
gaard, Fårup, Rødkjærsbro.

Tørvespade. Viborg Stiftsmuseum.
En samling klicheer fra tidsskriftet 

Mosen. Foreningen af danske Mose- 
brugere.

Motorsav, afkortersav. Virksomhe
den i Brande.

Mergelpig. Viborg Stiftsmuseum.
Trærør til vandforsyning. Forstan

der Jepsen, Møltrup optagelseshjem.
To tørvepressere. Erling Jensen, 

Stenrøgel.

Som noget nyt har museet frem
stillet en samling farvelysbilleder fra 
virksomheden, og ethvert besøg på 
museet kan nu indledes med en ori
entering om selskabet gennem disse 
billeder og et båndtoptaget foredrag.

HEDESELSKABETS BIBLIOTEK
Biblioteket har i sin nuværende form 
eksisteret i 10 år. Fra et beskedent 
tidsskrifthold på 100 i 1960 er man 
i dag oppe på 299, der fordeler sig 
således: Danmark 136, Amerika 11, 
England 10, Finland 23, Holland 18, 
Irland 4, Norge 18, Skotland 1, Sve
rige 26, Tyskland 23 og fra andre 
lande 29.
1 foråret 1971 er tidsskriftets billed
materiale overgået til arkivet. Det 
drejer sig antagelig om henimod 7000 
billeder, og registreringen er påbe
gyndt. Når dette arbejde er afsluttet, 
vil selskabet have en billedsamling af 
stor kulturhistorisk værdi.
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Jespersen kunne andet 
end vælte rullesten

Tidsskriftets maj-nummer indeholdt en artikel med omtale af den bornholm
ske skovrider Hans Rømer, Almindingen, som var virksom på Bornholm i 
første tredjedel af 1800-tallet. Nævnt er også hans strid med sandflugtskom
missær Peder Jespersen, der i denne sammenhæng kun optræder som den 
stridbare Rømers modpart. Han havde, som antydet af hans stilling, også an
dre funktioner, og for at give skildringen af ham balance bringer vi nogle 
supplerende oplysninger, som vi har modtaget af hans tipoldebarn, gårdejer 
Aage Bohn Jespersen, Sdr. Hvillumgård ved Ejstrupholm, hvis far forlod 
Bornholm og bosatte sig i Jylland.

I tilknytning til Tidsskriftets skildring af 
skovrider Hans Rømer og hans forhold og 
stridigheder med Peder Jespersen føler jeg 
trang til at oplyse følgende:

At der har været stridigheder mellem de 
to er rigtigt, men Peder Jespersens idé med 
at vælte Rokkestenen var sikkert mest at 
betragte som en trussel, opstået i forbin
delse med den modstand, han mødte fra 
alle sider med hensyn til tilplantning af 
Sandflugten.

I forbindelse med Hedeselskabets repræ
sentantskabsmøde på Bornholm synes jeg, 
det er rigtigt at gøre opmærksom på Pe
der Jespersens indsats.

Peder Jespersens hovedværk var plant
ning af Sandflugten. Han var jurist, men 
hans interesse var landbrug. I Bornholms 
Samlinger II. Bind 1917, side 46-106, kan 
man læse følgende:

Langs Bornholms Vestkyst mellem Røn
ne og Hasle strakte sig en Sandmark over 
et Areal af 950 Tdr. Land, der var farlig 
ved sin Sandflugt, idet de hyppige Vesten
storme førte Flyvesandet ind over de in
denfor liggende Marker. I Aaret 1819 to
ges den under Fred og ordentlig Behand
ling; Peder Dam Jespersen ansattes som 
Sandflugtskommissær og ledede lige til sin 
Død dagligt det store Arbejde med Skov
plantning paa den 1 Vi Mil lange Sand
mark; kun en mindre Del var endnu ube- 
plantet ved hans Død. Da stod Fyr ved Fyr, 
kroget og vejrpjusket paa Forpost mod 
Vestenstormen langs Kystens Lerbrinker, 
gensidig støttende hinanden med deres

tætte lune Grene. I Læ bag dem vokste 
op Rødel og Hvidbirk, Eg og Gran, Røn 
og Kirsebær og klædte de hvide Klitter 
som til Fest. Nu ringer Konvaller og Py- 
roler med deres hvide Klokker et nyt For
aar ind over den gamle Sandflugt, der 
hvidner af Kirsebærblomster. I Sommerens 
Solskin nikker Linneablomsterne lystigt 
over til den lille gravitetiske Graadyera, 
som skyder op i deres Nabolag. Kopatte- 
ranker (Kaprifol) slynge sig til Vejrs ad 
Fyrrestammerne, og deres Blomsterklaser 
fylde den lune Skov med bedøvende sød 
Duft omkap med Mjødurtens.

For bestandig er den øde Sandflugt 
hæmmet af Skoven, der trives til Glæde 
for Dyr og Mennesker.

Paa en gammel Kæmpehøj, Kjilehøje, 
i Sandflugtskoven staar en mandshøj Gra
nitstøtte, bærende denne Indskrift:

Peder Jespersen, født 1772, død 1835, 
plantede Skoven 1819. - Taknemligt 
Minde fra Egnens Beboere ved Hus
mandkoner i Nyker Sogn 1886. 

Udenfor Skoven brummer eller nynner i 
Storm og Stille Havet sin gamle Vise, 
mens dets Bølger har travlt med at flytte 
Rullestenen eller Sandskorn. Dette kan sy
nes ringe Gerninger; tilsammen sætter de 
dog uudslettelige Spor af Havets Magt. 
Som den enkelte Bølge i Havet, saa er den 
enkelte Slægt i det store Menneskesam
fund; de Spor dens Gerning sætter, de 
være smaa og ringe, skulle ikke udslettes.

Aage Bohn Jespersen, 
Sdr. Hvillumgaard.
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„LYNGBY" GRAVESKOVL
Nr. 1 K 255X345 mm 
Nr. 2 K 240X330 mm

Det rette værktøj -
- gør arbejdet let!

D. S. I. skovle er fremstillet af fineste stål 
og forsynet med fint slebne skafter af prima 
asketræ.

D A N S K  S T A A L  I N D U S T R I  A/S af 1933
Metalbuen 20 . 2750 Ballerup

Viborg  Byes  og 
Omegns  Sparekasse

Telefon (06) 62 10 00
Set. Mathiasgade 68

Kontortid: Kl. 9-15 
Lørdag lukket 
Aftenekspedition: 
Torsdag kl. 16-18,30 
Fredag kl. 18,30-20

Filialer:
Karup
Mammen
Løgstrup
Vestervang

Betonvarer og Iso-dæk 

Lecablokke og -mursten 

Mørtel, sten og grus

% MARIUS ØDUM
Randers . Telf. (064) 2 04 00

Betonvarer efter 

Ingeniørforeningens normer

Til alle slags bygninger:

D A N S K
E T E R N I T
Tag- og vægbeklædning

DANSK ETERNIT FABRIK A/S 
AALBORG

Salgskontor:
Nr. Farimagsgade 15, Kbh. K 
Telefon: Minerva (01 54) *2222

■

JYSKE
PENGE

IIP W

I

JYSKE
BANK

mkimm

DANREGN
SPECIALFIRMA • FORLANG TILBUD
BRANDE TLF.07-180755*

AVERTER

i

HEDESELSKABETS

TIDSSKRIFT



GM General Motors automobiler
Genemi Motor* Lager af gode, brugte vogne. Lager af reservedele og tilbehør.

Stort autoværksted 
Malerværksted P E T E R  H E N R I K S E N  V I B O R G
Diesel autoelektrisk afdeling Dumpen 12-14 . Telefon (06) 62 34 77

PÅ BANKBOG

10%
6 måneders

11%
skattebegunstigede

opsigelse opsparingsformer

— og denne ret til 2 % overrente opnår De, blot De køber en 
aktie i Finansbanken på 1000 kr. Aktien skal noteres på Deres 
navn i bankens bøger. De kan i Finansbanken købe aktien for 
kr. 1350. Det er under den pris, aktierne noteres i på Køben
havns Fondsbørs, hvor de handles hver dag.
Overrenten på 2% på bankbog er en ekstra fordel ved 
Finansbankens aktier. Finansbankens aktier giver endvidere 
et fint udbytte. For 1969 var det 9 % og for 1970 blev ud- 
byttet forhøjet til 11 %. _______________________

FINANSBANKEN
VEJLE AFD.: Kirkegade 3 KOLDING: Jernbanegade 26
TLF. (05) 82 67 62 TLF.: (05) 52 91 22
HERNING AFD.: Østergade 28 ÅBENRÅ AFD.: Nørreport 2 
TLF. (07) 12 83 22 TLF. (046) 2 52 22

ÅRHUS AFD.: Søndergade 4-6 TLF. (06) 1311 33

flagstænger 
i alle 

længder
leveres færdige, høvlede 
og pudsede,lige til at male 
samt forsynet med hånd
drejet knop og varmforzin- 
ket skødeklamp.
Behandlet enten med far
veløs »Goriol« eller TRYK- 
imprægneret.
Rekvirer venligst brochure 
med priser.

■ HUSK AT MELDE FLYT-

■ NING til postvæsenet! ■

H E D E S E L S K A B E T S  L A B O R A T O R I U M
Hjultorvet . 8800 Viborg . Telefon (06) 62 61 11

Autoriseret af landbrugsministeriet til udførelse 
af jordbundsanalyser.
Ansvarlig i henhold til autorisationen: 
civilingeniør J. Frederiksen

Kemiske og fysiske jordbundsanalyser 
Drikkevandsanalyser
Analyser af spildevand og vandløbsvand 
Analyse af kalk, mergel og brændselsstoffer 
I øvrigt mange arter 
af kemiske og fysiske analyser



REGN
MEDl VANDINGSANLÆG

OMGÅENDE LEVERING
Ønsker De?

Gennemført kvalitet 
^ Lette og stærke rør 
^ De hurtige og robuste koblinger 
£ Sprinklere, der vander jævnt 
^ Sagkyndig og reel projektering

Anlæg, hvortil reservedele kurtigt kan skaffes,
TÉj- fordi det er dansk arbejde

Indehaverne er aut. af landbrugsministeriet til projektering af 
vandingsanlæg med tilskud og lån i h. t. grundforbedringsloven

OANSKVftNDINGS INDUSTRI
Snoghøj pr Fredericia tlf. (05) 95 2211

Henvend Dem 
om brochure 
og tilbud

Omhyggeligt behandlede skovplanter
i værdifulde provenienser

DANPLANEX
PLANTESKOLER A/S . Rødekro . Telefon (046) 6 29 33*

Hedeselskabets Centralplanteskole
Tvilum Skovgaard . Faarvang
Telefon (06) 87 21 11 - nr. 1

■ Planter af hårføre racer til skov, læ,
■ hæk, vildtremiser og sommerhusgrunde.

100 % S I K R E T  
M O D
Ø K O N O M I S K  
TAB V E D

H A G L
Tal med nærmeste 
distriktsforstander 

eller hovedkontoret

7///

Haglskadeforsikring er en billig be
tryggelse - og bør tegnes i de jy
ske landmænds eget selskab, hvor 
medlemmerne gennem reassurance 
er sikret mod større forhøjelser af 
årsbidraget, selv når katastrofalt 
store tab indtræffer.

Haglskadeforsikringsforeningen for Jylland G/S
Set. Clemens Torv 9 - A A R H U S  - Telefon (06) 1212 84

Hammerum Herreds 
Spare- og Lånekasse
Tlf. Herning (07) 12 37 33 (fl. lin.) 
Kontortid:

Mandag, tirsdag og 
onsdag 10-16,
torsdag og fredag 10-17,30

I. C. H A L V O R S E N  
&  S  0  N

Krogsgades Cementstøberi 
Kontor: Augustenborggade 11 
Arhus C . Tlf. (06) 14 59 99

Røde drænror
fra 2”-12” haves altid på 
lager.--------Forlang tilbud.

» S O F I E N L U N D «
T E G L V Æ R K

Ulstrup - Telefon (06) 46 30 10

Stenvad
Cementstøberi

Telef. Stenvad (063 - 8 24 11) 6

Arnold Westmark

Alle mærkede rør 
ALTID LEVERINGSDYGTIG

AEROLIT-
DANSK SIKKERHEDSPRÆNGSTOF.
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kloakvands
dykpumper

ITil lænsning under byg
geriet. Type UPPO for 

vand med større urenheder. 
Neddykkede og let trans
portable.

2 Dykkede kloakpumper 
type UV med vandtæt 

motor og med tilkoblings
mekanismen, der altid vir
ker og aldrig sætter sig fast.

Begge typer har eenka- 
nal hjul, hvor risteværk er 
unødvendigt.
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